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МӘнІ МАйЫСҚАн 
МӘДЕнИЕТТІЛІК

Жаманатты көрініп,
Жазбайын-ақ дейсің-ау.
Қаламменен қылығын,
“Қазбайын-ақ” дейсің-ау.
Әй, әттеген-ай! Бірақ...

Кейбір жеке шағын кәсіп иесінің халыққа 
қызмет көрсетуі кісіні қынжылтады. Жұмыс 
орнында жұмыс істейтін уақыты жазылып 
қойылмағандықтан, халық есігінің қашан 
ашыларын білмей әуре-сарсаңға түсіп, 
жаяулап әр орындарды жағалап жүргені... 
Бұл жайт кәсіпкердің өзінің ар-ожданы мен 
мәдениеттілігіне байланысты болар. Ал, 
кезінде кәсіп ашуға келісім берген тиісті 
орын жұмыс кестесін де ескеріп, кәсіпкердің 
қаперіне салмады ма екен?! Ол орын 
кәсіпкердің жеке меншігінде екеніне дау жоқ. 
Бірақ, ол әу баста тек жанұясына емес, бүкіл 
халыққа қалтқысыз қызмет көрсету үшін, сол 
арқылы пайда табу үшін ашты емес пе?

“Қазаншының еркі бар,
Қайдан құлақ шығарса”.
Қақпағын ашпас қазанның,
Қаржы сәл-пәл құралса.
Халық күтіп тұрғаны...
Осы жайт онан сұралса!
Мәдениеттің “майысқан”,
“Бұрандасы бұралса!”

ТАЗАЛЫҚ 
“ТЕОРЕМАСЫ”

Ала-құла емес АР тазалығы,
Айнымас адал ЖАР тазалығы.
Кіршіксіз ЖАН тазалығы,

Тым кірсіз ТӘН тазалығы.
Аса әсерлі ӘН тазалығы,
Сымбатты сұлу СӘН тазалығы.
Аралас емес ҚАН тазалығы,
Ақпардағы САН тазалығы.
Бояусыз БӨЗ тазалығы,
Сояусыз СӨЗ тазалығы.
Күл-қоқыссыз ЖОЛ тазалығы,
Қымқырудан ада ҚОЛ тазалығы.
Шынайы шын СЕЗІМ тазалығы,
“Шытынап сынбайтын” ТӨЗІМ тазалығы.
Ырызғы несібе – ЫРЫС тазалығы,
“Қоспасыз” адал КІРІС тазалығы.
Зерделей алатын ЗЕЙІН тазалығы,
Бәрін айт та, бірін айт –
ПИҒЫЛ менен ПЕЙІЛ тазалығы!

* * *
Жөнімен жүрсек тірі боп,
Тазалықтың түрі көп...
Қажеті қанша жүрістің,
ІСІНІП босқа ІРІ боп?!
Ары таза адамның,
Жүрейікші бірі боп...

КөКТЕМДЕГІ
“ҚЫЗЫҚ” КөРІнІСТЕР

(Мәдениет жайлы мысқалдай бір мысал)
Көктем келді, –
Шүкір, елдің сау басы.
Қыза түсті дүкендердің саудасы...
Бірақ,
Шіркін,
Көпқабатты кей үйдің,
“Сырахана” болып кетті ауласы...
“Арақхана”, “шарапхана” сол жерде,
Босап жатыр ыдыстары ол жерде...
Әрі қарай айту тіпті тым артық,
Белгілі ғой кімдер “әуес” ол жерге...

Тал тасасын “дәретхана” етеді,
Ұятсыз-ай, итше сарып кетеді...
Ар-ұят пен мәдениет, тазалық
Жетесіне қашан қалай жетеді?!

Аймақ таза,
Аула таза болмағы,
Баршамызға байланысты ол жағы.
Тұрған жерді таза ұстау халайық
Шаруа емес пе қиын емес қолдағы!

Аялайық дархан мынау даланы,
Көгалдармен көркейтейік қаланы...
Таптұйнақтай таза болып тұрсыншы,
Айнадай боп аулалар мен алаңы!

Қазыбек ӘШІРБЕКҰЛЫ

Ұлы Отан соғысының жеңіспен аяқталғанына биыл 79 жыл 
толып отыр. Бұл сол кездегі кеңес халқының ержүректілігі мен 
төзімділіктерін паш ететін, тарихта мәңгілік қалатын күн.

Бүгінде Қазақстанда «Жеңіс культінен» айырылу процесі жүріп 
жатыр. Бұрын болған парадтар ескіріп қалды, 9 мамыр мереке боп 
саналғанымен, культ емес, тарихтың бір бөлігі, қазақстандықтардың 
шексіз, көзсіз ерлігінің көрінісіне айналғандай. Бұл датаға орай 
түрлі мекемеде арнайы іс-шаралар өтеді, мақсат біреу - өскелең 
ұрпаққа соғыстың қандай ауыр екенін, бейбіт күннің бағасы тым 
жоғарылығын көрсету, қадірін ұқтыру. Соғыстың санаулы тірі 
куәлерінің көңілін аулау мен олардың әңгімесін тыңдап қалу.

Бүгінде Қызылорда облысында 2040-тан астам тыл еңбеккері 
бар, олардың біреуі «Ерен еңбегі үшін» медалімен марапатталған. 
Сондай-ақ, Ұлы Отан соғысында қаза тапқан жауынгерлердің 
7 жесірі, соғыс кезінде жараланған, контузия алып, мертіккен 
немесе ауру салдарынан қаза тапқан мүгедек жұбайы не зайыбы 
бар 4 адам тұрады. Ұлы Отан соғысына қатысушыларға және 
соғыс кезінде алған жарақат салдарынан мүгедектігі бар адамдарға 
теңестірілгендер саны 1894-ті құрайды.

Аймақ басшысы Нұрлыбек Нәлібаев мамыр айындағы 
мерекелерді атап өту мәселелерін талқыланған мәжілісте Жеңіс 
күніне орай қызылордалық соғыс ардагерлеріне 2,5 миллион 
теңгеден берілетіндігін айтқан болатын.

- Ұлы Отан соғысы ардагерлеріне 2,5 млн теңге көлемінде 
төлем төлеу туралы шешім қабылданды. Бұл – біздің аға 
ұрпақ алдындағы парызымыз. Бүгінгі бейбіт өмірімізге қан 
кешіп жүріп жеткізген жандардың ерлігіне қандай құрмет 
көрсетсек те артық емес. Өткен жылы қарт майдангерлерге 1 
үй, 1 көлік, сонымен бірге 1,5 млн теңгеден табысталған еді. 
Биыл да бір ардагерге Қызылорда қаласынан үй берілді. Бұдан 
да басқа демеушілер есебінен ақшалай және материалдық 
көмек көрсетіледі. Қала және аудан әкімдері, облыстық 
басқарма басшылары мерекені атап өтудің жоспарына енген іс-
шараларды сапалы, әрі мәнді етіп ұйымдастыруы тиіс, – деді 
аймақ басшысы.

Төлеген 
Жүнісов

Бүгінде аймағымызда Ұлы 
Отан соғысының 4 ардагері 
қалды. Ең үлкені 103 жастағы 
Төлеген Жүнісов.

Төлеген Жүнісов 1921 жылы 
20 желтоқсанда Қызылорда 
облысы, Тереңөзек ауданы, 
Жаңарық ауылында дүниеге 
келген. 1942 жылы қызыл әскер 
қатарына қабылданып, кіші 
командирлер дайындайтын 
курста білім алады.Украинада 
688 атқыштар полкінде ұрыста болған. Украинаны жаудан азат ету 
жолында ерліктің ерекше үлгісін көрсетеді.Берлинге дейін жеткен 
майдангер жеңістен кейін елге қайтарылмай Берлинде қалып, қала 
маңында «патрульдік» қызмет атқарады. 1946 жылы елге оралған 
соң өз ауылында бейбіт еңбекке араласады. Теміржол саласында 
жол монтері болады. Тозығы жеткен шпалдарды ауыстыру, төсеу, 
шегендеп қағып, бекіту секілді жұмыстарымен айналысады. 1983 
жылы зейнет демалысына шыққанға дейін Қызылорда белгі беру 
және байланыс дистанциясында еңбек етеді. Фашистерге қарсы 
күрестегі жауынгерлік ерлігі үшін майдангер «І дәрежелі Ұлы Отан 
соғысы» ордені, «Германияны жеңгені үшін», «За боевые заслуги», 
«За отвагу», «КСРО қарулы күштеріне – 60 жыл», «КСРО қарулы 
күштеріне – 70 жыл» және бейбіт күндерде «Еңбек ардагері», 
«Астанаға – 10 жыл» медальдарымен марапатталған.

Яхия Тасыров
Тасыров Яхия 1922 жылы 

Қызылорда облысы Тереңөзек 
ауданы, Қараөзек елді мекенінде 
дүниеге келген. Ташкенттегі 
тоқымашылар оқуын оқып, 1940 
жылы тоқыма фабрикасына 
мастердің көмекшісі болып 
жұмысқа орналасқан. 1941 
жылдың аяғында Ташкент 
облысы Фрунзе аудандық әскери 
комиссариатының шақыруымен 
әскерге алынған. Омбы қаласында 
алғашқы әскери дайындықтан 
өтіп, 1942 жылдың қазан айында 
майданға жіберілген. Соғыс жылдарында Сталинградты, Курскіні, 
Барановты, Польшаны жаудан азат етуге қатысқан. Данцинг 
портында аяғынан ауыр жараланды. Соғысты Германияда аяқтап, 
1945 жылы қыркүйек айында елге оралған. «Қызыл жұлдыз» 
орденімен, «Ұлы Отан соғысы» І, ІІ-дәрежелі ордендерімен, 
«Ерлігі үшін», «Германияны жеңгені үшін», Ұлы Жеңістің 40, 
50, 60 жылдығы медальдарымен марапатталған. Бейбіт өмірге 
араласқаннан кейін аудан орталығындағы сүт заводында 16 жыл 
қойма меңгерушісі, 1960 жылы Жалағаш ауданының сүт заводында 
мастер, 1962 жылы ауылға келгеннен кейін Узтопта 10 жыл қойма 
меңгерушісі болып жұмыс жасаған. 1972-1982 жылдар аралығында 
ПМК-1608 мекемесінде, 1982 жылы аудан орталығындағы астық 
қабылдау пунктінде жұмыс жасап, зейнеткерлікке шыққан. 
Сырдария ауданының «Құрметті азаматы», ардақты ардагер жас 
ұрпаққа патриоттық тәрбие беру мақсатында ауданда өткізілетін 
барлық іс-шараларға қатысып, жас ұрпақтың тәлім-тәрбиелі 
болуына өз үлесін қосып келеді.

Тілеуберген 
Тобабергенов
Тілеуберген Тобабергенов 

1924 жылдың 1 қаңтарында 
Қазалы ауданы «Басықара» елді 
мекенінде дүниеге келген. 1942 
жылы қаңтар айында Қызыл әскер 
қатарына шақырылған. Ол неміс 
басқыншыларынан Беларусьті, 
Поль шаны, Чехословакияны, 
Кали нинград қаласын азат етуге 
қатысқан. Жеңісті Берлин қала-
сында қарсы алып, елге 1947 жылы 
оралған. 1948 жылдан бастап 

теміржол станциясында 1982 жылы зейнетке шыққанға дейін қызмет 
атқарған. Бүгінгі күні 7 баладан 31 немере, 16 шөбере сүйіп отыр.

Әбдірахман 
бӘйТіков

Әбдірахман Бәйтіков 1924 
жылы 27 қарашада Қызылорда 
қаласында дүниеге келген. 
1942 жылы Ашхабад қаласында 
командирлер дайындайтын 
курсқа оқуға түсіп, аяқтамастан 
майданға аттанған. 1943 жылы 
Курск доғасында ауыр жарақат 
алып,  ІІ топ мүгедегі болып, 
1944 жылы 20 жасында елге 
оралған. ҰОС жылдарындағы 
көрсеткен ерлігі үшін Кеңес  Одағының маршалы Г.Жуковтың 
ІІ дәрежелі медалімен,  «Қарулы күштердің 50 жылдығы» 
орденімен, Жеңіске 20,  30, 40, 55, 65, 70, 75 жыл, т.б. медальдармен 
марапатталды.  1944 жылы соғыстан оралған соң «Кооператор» 
(кейінгі атауы «Комсомол») колхозының қой шаруашылығында 
учетчик, есепші және зейнет жасына дейін бригадир болып жұмыс 
атқарған.

Мұхамедшах МАрАтҰлы

79-шы көкТемді
қарсы алған 4 майдангер

"Таза Қазақстан - таза аймақ" 

КөГАЛДАРМЕн КөРКЕйТЕйІК ҚАЛАнЫ...

Спорт деген
халықтың СұраныСы...
Аймағымызда соңғы кездері көптеген 
спорт клубтары, спорттық жаттығу-
ойын кешендері, стадиондар ашылып, 
спортқа жақын жұрттың мәртебесі 
бір көтеріліп қалды. Спорт деген де 
халықтың қажеттілігі, сұранысы. Соған 
орай облыста осы салаға қатысты 
соңғы жылдардағы игі шараларды, 
жақсы жаңалықтар туралы облыстық 
денешынықтыру, спорт және туризм 
басқармасының басшысы Жанмұрат 
Сейіловпен әңгіме-сұхбат жасадық.

– Спорт жүйелі жұмысты қажет ететіні 

сөзсіз. 
Аймақ көрсеткішінде жыл сайын оң дина-

мика байқалады.  Мысалы биыл салаға бөлін-
ген қаржы көлемі 17 096,1 млн. теңгені құрап, 
өткен жылмен салыс тырғанда 19,4 пайызға 
артты. Аталған қаржы мемлекеттік спорттық 
тапсырысқа, кәсіпқой спорт клубтарға, 
спорт шылардың іс-сапар шығындарына, 
мемлекеттік-жекешелік әріптестікке және 
бұқаралық спортқа қаралды.

– Спортқа салынған инвестицияның 
жалпы қаржыландырудағы үлесі қандай?

– Аймақ басшысының қолдауымен түрлі 
салада инвестиция тарту қарқынды жүруде. 
Осы ретте спорт саласында да демеушілер 
есебінен шамамен 500,0 мың және 900,0 мың 
теңге бола тын 2 спорт кешенінің құрылысы 
жос парлануда.

– Бұқаралық спорт түрімен айналы-
сушылар қаншалықты көбейді?

– Өткен жылы облыста жүйелі дене 
шынықтыру және спортпен шұғылданушылар 
үлесі 39 пайызды құрады. Бұл көрсеткіш соңғы 
үш жылда 2,7 пайызға артқан. Алдағы уақытта 
әлі де жүйелі жұмыс жалғасын таппақ.

Сондай-ақ көзделген нысаналы инди ка-
тор ларды кезең-кезеңімен орын дау мақса-
тында 2030 жылға қарай тұрғындар дың мекен-
жайлары бойынша балалар жасөспірімдер 
клу бы мен дене шы нықтыру клубтарының 
санын арттыру көзделуде. 

2-бетте

Облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаев Қызылорда қаласының сол жағалауына салынатын жаңа 
стадионның іргетасын қалау рәсіміне қатысты.

– Бүгін – аймағымыз үшін айтулы күн, көптен күткен қуанышты сәтте бас қосудамыз. 
Халықаралық талаптарға сай келетін, 10 мың орындық жаңа стадионның іргетасын 
қалаймыз. Өздеріңізге белгілі, тәуелсіздік жылдары елімізде заманауи екі стадион, яғни 
«Астана арена» мен «түркістан арена» ғана салынған. Қызылордадағы Ғани Мұратбаев 
атындағы орталық стадионның салынғанына 60 жылға жуықтады. Стадион УЕФА талапта-
рына сәйкес келмейді. Сондықтан біздің сүйікті командамыз «Қайсардың» жанкүйерлерінің 
ұсынысымен жаңа стадион салуға шешім қабылдадық. Баршамызға құтты болғай!», – деді 
аймақ басшысы.

Биыл Сыр өңірінде жағымды жаңалықтар мен жарқын жетістіктер жетерлік. Қызылорда 
қаласында құны 2 млрд 700 млн теңге болатын үстел теннисі орталығының құрылысы қарқынды 
жүруде. Халықаралық стандарттарға сай келетін жабық бассейні бар көпсалалы дене шынықтыру-
сауықтыру кешенінің құрылысы басталды.

Өткен жылы аймағымызда 7 дене шынықтыру-сауықтыру кешені ел игілігіне табысталса, 
биыл аудандарда 4,7 млрд. теңгеге 12 спорт кешенін пайдалануға беру жоспарлануда.

сТадИонныҢ іргеТасы қаланды
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ХАБАРЛАМА
«Қазақстан Республикасы Ауыл 

шаруашылығы министрлігі Жер ресурс-
тарын басқару комитеті Қызылорда 
облысының жер ресурстарын басқару 
департаменті» республикалық мем-
лекеттік мекемесі «Сыбайлас жем-
қорлыққа қарсы іс-қимыл туралы» 
Қазақстан Республикасының Заңын 
және «Сыбайлас жемқорлық тәуекел-
деріне ішкі талдау жүргізудің үлгілік 
қағидаларын бекіту туралы» Қазақстан 
Республикасы Мемлекеттік қызмет 
істері және сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы іс-қимыл агенттігі Төрағасының  
2016 жылғы 19 қазандағы № 12 
бұйрығына сәйкес мекемеде сыбайлас 
жемқорлық тәуекелдеріне ішкі талдау 
жүргізетінін хабарлайды.

Сыбайлас жемқорлық тәуекел-
деріне  ішкі талдау 2024 жылдың  
16 маусымына дейін жүргізіледі және 
келесі бағыттар бойынша жүзеге 
асырылады:

1) талдау объектісінің қызметін 
қоз ғайтын нормативтік құқықтық акті-
лерде сыбайлас жемқорлық тәуе кел-
дерін анықтау;

2) талдау объектісінің ұйымдас-
тырушылық-басқарушылық қызметін-
де сыбайлас жемқорлық тәуекелдерін 
анықтау.

Осыған орай, «Қазақстан Респуб-
ликасы Ауыл шаруашылығы министр-
лігі Жер ресурстарын басқару коми-
теті Қызылорда облысының жер 
ресурстарын басқару департаменті» 
республикалық мемлекеттік меке-
месінің қызметінде сыбайлас жемқор-
лық тәуекелдеріне қатысты ұсы-
ныс-пікірлеріңіз болса тікелей меке-
меге немесе duzrkzo@minagri.gov.
kzoэлектрондық мекен-жайына жол-
дауыңызға болады.

ХАБАРЛАнДЫРУ
Қызылорда қаласының тұр-

ғыны Ермахан Азамат Ермек-
ұлының 2023-ші жылдың 17 
нау рызы мен 2023-ші жылдың 
3 шілдесі аралығында “OTAN-
ARAL” ОӨО ЖШС-ның ВСІ бағ-
дарламасы бойынша оқығаны 
жөніндегі №0298624, серия QZ 
куәлігі жоғалуына байланысты, 
ол жарамсыз деп танылсын.

Сейчас в жизни кызылординских 
тружеников сельского хозяйства самая 
ответственная пора. Ведь недаром 
именно про нее говорят: «Когда один 
день год кормит». В крестьянских 
хозяйствах работа кипит, поскольку 
необходимо усердно работать каждый 
весенний день, не покладая рук, 
используя это время по максимуму. В 
противном случае на хороший урожай 
можно не рассчитывать. 

Одного кызылординские аграрии без 
дела не сидят. Они ускоренными темпами 
подготовили землю – убрали ее после 
схода талых вод, удобрили, вспахали. И 
теперь, по завершении этих трудоемких 
работ, в некоторых пригородных 
хозяйствах уже начался новый 
ответственный этап - посевная страда. 

 На днях на опытной площадке ТОО 
«Казахский научно-исследовательский 
институт рисоводства имени Ибрая 
Жакаева» в аульном округе Караултобе 
состоялся первый в этом году посев риса 
в пригородном аульном округе. На этом 
значимом мероприятии присутствовал 
аким города Серик Кожаниязов, 
который, выступая перед собравшимися 
крестьянами, пожелал им большого успеха 
в нелегком крестьянском труде.

- С каждым годом 
сельскохозяйственная отрасль города 
добивается отличных результатов. 
Все это - плод совместных 
усилий, большого трудолюбия и 
работоспособности сельских тружеников, 
их самоотверженности и сплоченности  
в достижении поставленных целей. 
Сегодня посеянное зерно - это завтрашнее 
богатство фермеров и продовольственная 
стабильность страны. Именно в ваших 
натруженных руках сейчас наше будущее 
благополучие в этой сфере. Желаю вам 
огромных успехов в вашем труде и 
хорошего урожая, на радость всем нам,  - 
сказал Серик Кожаниязов.

Здесь же состоялась презентация 
сельскохозяйственной техники, новых 
сортов риса, различных удобрений и 
водосберегающих технологий. Один 
из новых сортов риса «Айсара», 
соответствующий климату и условиям 
региона, был создан учеными ТОО «НИИ 
рисоводства имени Ибрая Жахаева». По 
компетентному мнению специалистов – 
этот сорт перспективный, селекционный, 
самый востребованный в мире сорт 
подвида indica. 

Зерно «Айсары» относится к мировым 
стандартам «Slender» со 100-процентной 
стекловидностью и повышенным 
содержанием белка. Такой подвид выведен 
впервые в странах умеренного пояса. 
«Айсара» – длиннозерный, тонкий сорт, 
относится к самым востребованным и 
дорогим в мире видам. До этого никто 
из ученых во всем мире не создал сорт 
подвида indica в умеренном поясе. Мы – 
первые в этом деле. 

Этот сорт риса обычно дает в наших 

условиях богатый урожай и имеет высокое 
товарное качество. В этом году его сеют 
в первый раз и очень надеются, что он 
оправдает возложенные на него надежды и 
даст богатый урожай. 

В первый день посевной на поле 
собрались ветераны рисовой отрасли, 
аксакалы аула и сельчане. Все труженики 
села по традиции надеются, что их труд 
не пропадет даром, а принесет отличные 
плоды. Они со всей ответственностью 
подходят к выполняемой работе, 
прикладывая максимум усилий и с пользой 
используя каждый час своего трудового 
времени в горячую весеннюю пору. 

По словам руководителя городского 
отдела сельского хозяйства и земельных 
отношений Пакуатдина Шамуратова, в 
2024 году отечественные сорта составляют 
4,4 процента всех семян,  российские 
– 95,6 процента. В пригородных 
аулах  планируется разместить 
сельскохозяйственные культуры на 
площади 8 677 га, рис – на 3 614 га. 
Планируется увеличить площади под 
маловодоемкие, масличные культуры, 
картофель, овощи. Закуплено  3010,7 
тонны минеральных удобрений. В 
весенне-полевых работах задействованы 
157 единиц сельхозтехники.

- Сейчас по городу работает 27 
крестьянских хозяйств. В этих хозяйствах 
на сегодняшний день ведется работа по 
выравниванию посевных площадей. Также 
был заключен контракт с подрядными 
организациями на дизельное топливо, 
его дефицита не ожидается, снабжение 
идет в соответствии с установленными 
графиками. В этом году в некоторых 
пригородных районах города для полива 
используется капельное орошение, по 
этому злободневному вопросу между 
крестьянскими хозяйствами ведется обмен 
опытом. Мы надеемся, что в дальнейшем 
будем эффективно использовать этот 
метод. Кроме того, под посевы требо валось 
3010,7 тонн минеральных удоб рений, 
и на сегодняшний день они пол ностью 
приобретены. К этому моменту работа по 
посеву зерна уже полностью началась. В 
конце года мы планируем получить богатый 
урожай, – сказал П.Шамуратов.

Также председатель областного совета 
ветеранов Серик Дуйсенбаев пожелал 
всего самого наилучшего местным 
крестьянам.

- Наш регион славится своим 
рисом, ежегодно вы добиваетесь 
отличных показателей, внося свою 
лепту в обеспечение продуктами 
сельского хозяйства своих земляков и 
страну в целом. Желаю вам успехов в 
вашем нелегком труде, благополучия 
и процветания вашим семьям и мира в 
нашей замечательной стране, - сказал 
С.Дуйсенбаев. 

Благословение аграриям и началу 
посевной дал председатель совета 
ветеранов села Карауылтобе Аманкельды 
Досмаханович.

Хотелось ббы отметить, что ежегодно 
аграрии Кызылорды и пригородных аулов 
занимают различными сельхозкультурами 
до 9000 га.  Они выращивают  рис, яровую 
и озимую пшеницы, овес, кукурузу, 
сою, сафлор, люцерну, сорго, картофель, 
овощи, бахчевые. Земледельцы без потерь 
собирают урожай. 

В ауле Айнаколь крестьянское 
хозяйство «Үміт» на 8 гектарах 
выращивает картофель, используя 
капельное орошение. Собирает 
ежегодно 200 тонн картофеля, а средняя 
урожайность обычно 250 центнеров. 
Ученые ТОО «КазНИИ рисоводства имени 
И.Жахаева» собирают по 280 центнеров  с 
гектара. За последние годы это высокий 
для нашего региона урожай.

В 2016 году ТОО «Іскер-М» 
совместно с голландской компанией 
начало внедрять в области капельное 
орошение для выращивания дыни по 
современным технологиям. Сейчас 
у них все автоматизировано, даже 
системой полива управляют через 
Интернет. Капельное орошение в 
десятки раз позволяет экономить 
воду. При поддержке голландского 
партнера — разработчика и носителя 
передовых агротехнологий мирового 
уровня «Rijk Zwaan» — бахчеводы 
создали опытно-экспериментальное 
поле близ города в урочище Бирказан. 
Здесь с использованием современных 
влагосберегающих агротехнологий была 
проведена работа по районированию, 
адаптации семян дыни многих мировых 
брендов испанской, голландской селекции. 
Проект реализуется без привлечения 
бюджетных средств, используются 
кредиты и частные инвестиции.

Большую роль в развитии сельского 
хозяйства Кызылорды играет связь 
науки и производства. Напомним нашим 
читателям, что в 2023 году исполнилось 
90 лет, как было создано ТОО «НИИ 
рисоводства имени И.Жахаева». Тогда 
он называлось Кзыл-Ординское рисовое 
поле в подчинении  Всесоюзной опытной 
рисовой станции  в  Краснодаре. 
Рисовая летопись нашего края, 
как  свидетельствуют архивные источники, 
началась в конце 19 века. Сейчас из-за 
нехватки воды площади, отведенные 
под рис сокращаются. Делается все, 
чтобы возродить рисоводство, поставить 
его на новый уровень. Учеными ТОО 
«НИИ рисоводства» разработаны новые 
схемы для производства экологического 
риса, мелиорации засоленных земель 
рисовых систем, создаются новые сорта. 
В области действуют семеноводческие 
хозяйства, крестьяне ежегодно получают 
субсидии, приобретают технику. Каждый 
год наши рисоводы добиваются высоких 
результатов. Они кормят весь Казахстан 
рисом и еще отправляют его на экспорт.

В генофонде сортов риса ученых ТОО 
«КазНИИ рисоводства имени И.Жахаева» 
более 1500 экземпляров. Это одна из 

многочисленных коллекций риса в мире. 
Здесь собраны азиатские, европейские 
сорта. Несмотря на сложности в финан-
сировании, даже в кризис 1990-х годов 
и начала 2000-х годов, ученые благо даря 
своему энтузиазму создавали высо ко про-
дуктивные сорта риса. И сейчас им есть 
что показать. Последние три года рисоводы 
совместно с учеными испы тывают новые 
местные сорта в своих хозяйствах. 

Самые популярные сорта риса, 
которые возделываются в области 
– российские «Лидер» и «Янтарь». 
Последний относится к подвиду 
«медиум», к нему же относится и местный 
сорт «Сыр сұлуы». Это более дешевые и 
менее востребованные на европейском 
рынке сорта. Следующий подвид – раунд, 
к нему относятся круглозерные сорта 
«Маржан», «Кубань-3» и «Лидер». Это 
еще более дешевые сорта, они популярны 
только в странах СНГ. 

Посеянный в этом году в первый раз 
сорт «Айсара» местные ученые создали на 
базе тропических сортов риса из Индии, 
Южной Кореи, Южного Китая, он более 
устойчив к различным заболеваниям. 
Можно назвать этот сорт новым 
биологическим таксоном. 

Как показываются исследования, 
риса в мире всегда не хватает. Если у 
ученых ТОО «КазНИИ рисоводства 
имени И.Жахаева» будут все условия для 
быстрого размножения семян этого и 
других сортов риса, то в нашей области 
будут выращиваться популярные и 
соответствующие мировым требованиям 
сорта. Местным рисоводам не нужно 
будет закупать семена риса извне. Причем 
сорта будут маловлагопотребляемые и 
приспособленные к местному климату.

В ауле Караултобе на полях ТОО 
«КазНИИ рисоводства имени И.Жахаева» 
ученые выращивают сахарное сорго 
сорта «Казахстанская-10»  на засоленных 
землях без капли воды. Это их  проект, 
который называется  «Внедрение новых 
для рисовых севооборотов Казахстана 
солеустойчивых и маловлагопотребляемых 
зерновых культур». Он – актуальный, 
поскольку сейчас около четверти почв 
сельскохозяйственного назначения в той 
или иной степени засолены. Необходимо 
расширять зерновое и кормовое 
разнообразие за счет растений, мало 
потребляющих влагу. Это позволит не 
только экономить воду, но и создавать 
кормовую базу. Уборка проходит прямым 
комбайнированием. 

Еще один плюс проекта: с его 
внедрением можно провести расчеты 
затрат воды на единицу полученного 
зерна, зеленых кормов, изучить совместно 
с учеными и специалистами рисовых 
хозяйств ценную питательность ячменя, 
зеленых кормов, сена и сенажа из сорго 
и африканского проса и введение их 
в рацион крупного рогатого скота. 
Местных фермеров можно будет 
обучить технологиям возделывания этих 
сельхозкультур, обеспечить семенами.

Как видим, союз науки и труда 
дает положительные результаты. И в 
перспективе этот союз принесет отличные 
результаты, и аграрии, в обмен на свой 
труд и приложенные усилия. Получат 
богатый урожай. 

Начало посевНой – 
ответствеННая пора

ЛЕнТА 
ПОБЕДЫ

В Кызылорде в преддверии 
79-летнего юбилея Великой 

Победы проводится акция по 
раздаче «Жеңіс лентасы». Эта 

патриотическая лента описывает 
символ Дня Победы в Казахстане.

В этой акции приняли участники 
сотрудники городского акимата, 

государственных органов и горожане. 
Это свидетельствует о том, что 

кызылординцы помнят и чтят своих 
героев. Ветераны являются для нас 

символом мужества и героизма. 
Боевые и трудовые подвиги наших 

дедов, бабушек, отцов и матерей 
будут вечно жить в сердцах людей. 

Годы, опаленные войной, никогда не 
забудутся. Бойцы жертвовали своими 

жизнями, защищая Отечество. 
Боевые действия проходили на 

территории 40 государств, в них 
приняли участие 110 миллионов 

человек, 60 миллионов погибли. На 
фронтах Великой Отечественной 

геройски сложили головы более 600 
тысяч казахстанцев. В годы войны 

на фронт ушли более 70 тысяч 
кызылординцев, из них свыше 35 

тысяч не вернулись с поля боя. За 
доблесть и героизм 21 кызылординец 

удостоен звания Героя Советского 
Союза. Более 20 тысяч наших 

земляков награждены орденами и 
медалями. 

«Жеңіс лентасы» выполнена 
с использованием элементов 

национального орнамента небесно-
голубого цвета и золотистого цвета 

в центре. Это символизирует 
чистое небо миролюбивой страны, 

героический подвиг наших предков в 
годы Великой войны.

В каждой семье жива память о 
дедах и отцах – участниках Великой 

Отечественной войны. Каждый из нас 
в долгу перед ними и обязан помнить, 
какую высокую цену заплатила наша 

страна за победу над фашизмом. 
В тяжелые моменты истории наши 

земляки всегда были на передовой. 
Победа была завоевана не только 

силой оружия, но и героическим трудом.

 – Соңғы екі жылда қанша нысан салынды? 
Жөнделді?

– 2023 жылы Қызылорда қаласы мен аудандардан 
9 дене шынықтыру-сауықтыру кешенінің құрылысы 
пайдалануға берілсе, 2024-2025 жылдары жоба 
құны 20,9 млрд теңге болатын заманауи стадион, 6,1 
млрд. теңгеге 50 метрлік жүзу бассейіні бар көпбейінді 
дене шынықтыру-сауықтыру кешені, 2,7 млрд 
теңгеге үстел теннисі орталығы салынуда. Оған қоса 
ауылдық елді мекендерде 4,7 млрд. теңге болатын 
12 дене шынықтыру-сауықтыру кешенінің құрылысы 
салынуда.

– Спорт мақтаныштары туралы...
– Сыр спортының саңлақтары облысымыздың 

мерейін республикалық жарыстарда ғана емес, 
халықаралық ареналарда да асқақтатып келгені 
белгілі. Сыр спортын әлемдік деңгейде дәріптеген 
тұңғыштардың қатарын велоспорттан әлем чемпионы 
Марат Сатыбалдиев бастаса чемпиондар мен 
жүлдегерлер шеруін Жамал Бозова, Ермек Көкетов, 
Илья Ильин, Жанар Жанзунова, Ұлан Рысқұл, Сыбай 
Рүстем, Лептиков Виктор, Әбдірахманов Ғалымжан, 
Алмас Өтешов, Александр Зайчиков, Жауынтаев 
Бауыржан, Шамшадин Мағжан, Диас Бахрадин, 
Оразалыұлы Олжас, Қоңқабаев Қамшыбек, Ниязбеков 
Дәулет, Өсербаев Ғалымжан, Елеусінов Хакимжан, 
Далиева Әсел, Серікбай Әсел, Элизабет Тұрсынбаева, 
Жаңбырбай Мөлдір сынды спортшыларымыз облыс 
абыройын жоғары көтеріп келеді.

– Футбол туралы...
– Аймағымызда 55 мыңнан астам адам әлем 

жанкүйерлер бірінші спорт түрі деп танитын футболға 
ынталы. Бұл көрсеткіштiң кәсіби жетістікке ғана емес, 

бұқаралық спортты дамытуға да көмегі зор.
Өңіріміздің «Қайсар» футбол клубының жанынан 

орталықта 600-ден астам жастар аталған спорт 
түрінің қыр сырын кәсіби тұрғыда меңгеруде. 
Жасөспірімдерге УЕФА-ның талабына сәйкес А,В,С 
категориялы  26 бапкер қызмет көрсетеді. 2014 
жылдан бастап қызмет атқарып келе жатқан орталық 
«Қайсардың» құрамына бірнеше футболшыны 
даярлап шығарды. Алдағы кезеңдерде де футболды 
дамыту үшін «Қайсар» футбол орталығының жұмысын 
одан әрі академияға ұластырып, балалар фуболының 
дамуына оң динамика жасау қажет. Бүгінде «Қайсар» 
футбол клубы Академия құруға байланысты алғашқы 
жұмыстарын бастап кетті.

Атап айтқанда балалар футболын дамыту 
мақсатында биылдан бастап  «Қайсар» футбол 
орталығына әлемдегі ең мықты клубтар саналатын 
«Барселона», «Милан», «Ливерпуль», «Рома», 
«Андрелехт» секілді командаларда тәжірибе 
жинақтаған білікті мамандар Игорь Шпанера мен 
Дмитрий Васильевті  шақырттық. Олар бапкерлер 
мен футболшылардың деңгейі мен шеберлігін 
шыңдауда. Футбол орталығындағы тәрбиленушілерді 
жігерлендіру мақсатында үздік ойын көрсеткен 
футболшыларға шәкіртақы тағайындауды 
жоспарлаудамыз.

– Ең бастысы жергілікті биліктің қаржылық, 
рухани қолдауы спортшыларды жеңіске 
жетелейді. Тіпті, ойын алдында әкімнің төбе 
көрсетуі ойыншыларды жігерлендіріп жатады. 
Билік басындағылар стадион, ойын алаңдарына 
жиі барады ма?

– Әрине, Сыр өңірі қашанда байрақты бәсекелер 

өткізуге қолайлы өңір саналады. Сондықтан облыста 
жыл сайын түрлі дәрежедегі спорт сайыстары үздіксіз 
ұйымдастырылуда. Аймақ басшысы да айтулы 
шараларға көрермен, жанкүйер ретінде қатысып, 
спортсүйер қауымға сәттілік тілейді. Бұл жастарға 
спортпен айналысуға шабыт сыйлап, мемлекет 
тарапынан жүйелі қолдау барын байқатады.

– Жанкүйерлерді жіктесек: жастар, ересектер, 
үлкендер арасында қайсысы көп? 

– Атап өткенімдей, жыл сайын спортқа 
қызығушылық танытатындар саны артып келеді. 
Әсіресе, жастардың ынтасы жоғары. Мысалы, 
додаларда жергілікті командаларды қолдауға барған 
жанкүйерлерге көз салсаңыз, арасында жастардың 
үлесі басым екенін аңдайсыз. Бұл спортпен 
айналысуға, спортқа қызығушылық танытуға мүмкіндік 
жасаған ауқымды жобалардың нәтижесі екені анық.

– Бұрынғыдан бөлек жаңа спорт түрлері 
қалай дамуда? Мәселен, дария жағасында 
тұрғанымызбен жүзу білмейміз.

– Қызылорда қаласы Сырдария өзенінің жағасында 
орналасқанымен спорттың жүзу түрі айтарлықтай 
дамыды дей алмаймыз. Бұған бірден бір себеп 
әлемдік стандартқа сай жүзу бассейні мен білікті 
жаттықтырушының тапшылығы.  Облыс бойынша 
талапқа сай 50 метрлік жүзу бассейні тек Байқоңыр 
қаласында. Аталған мәселені шешу мақсатында 
Сырдария өзенінің сол жағалауынан жаңа заманауи 
жүзу бассейіні бар көпбейінді дене шынықтыру-
сауықтыру кешенінің құрылысы салынуда. Қазіргі 
таңда қаламыздағы спорт мектебінде 3 жаттықтырушы 
127 спортшыға жүзуден оқу-жаттығу процесін өткізуде.

- Әңгімеңізге рахмет.

Спорт деген халықтың  СұраныСы...
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Ресми ақпарат көздерінің 
дерегі бойынша Вице-премьер 
Қанат Бозымбаев, BI Group 
холдингінің акционері және 
директорлар кеңесінің төрағасы 
Айдын Рахымбаев, «Верный 
Капитал» АҚ бас директорының 
бірінші орынбасары Дәурен 
Өтемұратов пен «Қазхром» 
ТҰК» АҚ (ERG компаниялар 
тобы) бас директоры Сергей 
Про копьев Ақтөбе облысында 
болды.

Ақтөбе облысының әкімі 
Асхат Шахаровтың айтуынша, 
өңірде жағдай тұрақталды, 
өзендердегі су деңгейі төмендеп 
келеді. Ырғыз, Мұғалжар, 
Темір, Ойыл, Қобда, Әйтеке би 
аудандарында және Ақтөбеде 
жергілікті деңгейде ТЖ режимі 
әлі де сақталуда.

Барлығы 4600 тұрғын үй 
апаттан зардап шекті. Бүгінгі 
таңда 1 мыңнан астам үй 
мен саяжай тексеріліп, оның 
641-і жөндеуге жатпайтыны 
анықталды.

BI Group холдингі 
Әйтеке би және Мұғалжар 
аудандарында 40-қа жуық 
үй салуға кірісті. Сондай-ақ 
компания Ақтөбе қаласында 
баспанасыз қалғандарға 34 
пәтер сатып алады. Жұмысты 
тамыздың ортасында аяқтау 
жоспарлануда. Бұл мақсатқа 
компания 2 млрд теңге бөлді.

– «Су тасқыны кезінде 
апатқа қарсы күреске 
барлығы 5 млрд теңге бөлдік, 
оның 2 млрд-ы Ақтөбе 

облысына бағытталады», — 
деді Айдын Рахымбаев.

Қобда ауданында қосымша 
150 тұрғын үй салуға, сондай-ақ 
Ақтөбе қаласында және облыс 
аудандарда 269 пәтер мен үй 
сатып алуға «Верный Капитал» 
компаниясының негізін қалаушы 
Болат Өтемұратовтың жеке 
қоры демеушілік етпек.

– «Жалпы Ақтөбе облы-
сына 11,5 млрд теңге бөлі-
неді. өткен аптада Әйтеке 
би ауданының Жүргенов 
ауылында жаңа үйлер сатып 
алына бастады. Алғаш қы бес 
үй зардап шек кен дерге берілді. 
Осы апта да тағы 15 үйді 
тапсыру жоспар ла нуда», — 
деді Дәурен Өтемұратов.

Өз кезегінде ERG 
компаниялар тобы өңірге 
шамамен 15 млрд. теңге бөледі. 

– «ERG барлық кәсіпорын-
дары су тасқынының сал-
дарын жою үшін қолдан 
келгенше көмек көрсетеді. 
Компаниялар тобының 
акцио нерлері қалпына 
келтіру жұмыстары үшін 
шамамен 40 млрд. теңге 
бөлді. Ақтөбе облысында 
біздің компаниялар төтен-
ше жағдайдың алғашқы 
күндерінен бастап жергілікті 
атқарушы органдармен 
белсенді қызмет етуде. Біз 
техника беріп жатыр мыз, 
сонымен қатар волонтер-
леріміз де белсенді көмек-
тесуде», — деді Сергей 
Прокопьев.

Вице-премьер Қанат 
Бозымбаев халықпен кездесу 
барысында өңірдегі жалпы 
ахуал, залалды өтеу және 
тұрғын үйлерді қалпына келтіру 
туралы айтып берді. 

Атап айтқанда жалпы 
сомасы 877 млн. теңге 
болатын 100 АЕК мөлшеріндегі 
алғашқы біржолғы көмек 2700 
отбасына көрсетілді. Жоғалған 
немесе бүлінген мүлікті өтеу 
шеңберінде 344 отбасына 600 
млн. теңге төленді. Қалған 
зардап шеккендерге қаражат 
жақын арада толық төленетін 
болады.

– «Су тасқынынан 
келтірілген залалды 
жою үшін жергілікті 
бюджеттен 7,8 млрд. теңге 
қарастырылған. Алайда 
тұрғын үй қорынан басқа 
136 шақырым жолды, 15 
көпір мен 23 әлеуметтік 
нысанды қалпына 
келтіруіміз қажет. Елімізге 
белгілі ірі кәсіпкерлер көмек 
қолын созды. Біз Ақтөбе 
облысына үш компанияны 
бекітеміз. BI Group, «Верный 
Капитал» және «Қазхром» 
бірге өңірге тұрғын үй 
салуға, сатып алуға және 
инфрақұрылымды қалпына 
келтіруге шамамен 28 млрд 
теңге бағыттайды. Тұрғын 
үй салу үшін әкімдік 26 
мердігерді анықтады, қазіргі 
уақытта 63 үйдің құрылысы 
жүріп жатыр», — деді вице-
премьер Қанат Бозымбаев. 

Облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаевтың төраға-
лығымен өткен мәжілісте су тасқынының алдын 
алу дағы құзырлы органдардың дайындығы тал-
қыланды.

Аймақ басшысы Сыр өңірін су басу қаупі 
болмағанымен, апаттың алдын алу шараларын, 
оның ішінде құзырлы органдардың дайындығын 
пысықтау өзекті мәселе екендігін атап өтті.

– «Көктемгі су тасқынынан 10 облыста 
төтенше жағдай жарияланды. тұрғын үйлер, 
кәсіпкерлік және әлеуметтік нысандар су 
астында қалып, елді мекендер арасындағы 
автокөлік жолдары жабылды. Бұл көлемі 
жағынан соңғы 80 жылдағы ең ірі табиғи 
апат болып танылды. тасқынның алдын алу 
мақсатында менің тапсырмама сәйкес өңірлік 
штаб құрылып, су басу қаупі бар 29 аймаққа 
364 арнайы техника мен 1102 адам күші бар 116 
жауапты мекеме бекітілді. Сең жүру кезінде су 
шаруашылығы мамандары, төтенше жағдай 
саласының қызметкерлері және жергілікті 
атқарушы органдар кезекшілік ұйымдастырып, 
түркістан облысының шекарасынан бастап 
Арал теңізінің құяр сағасына дейін мұздың 
қауіпсіз өтуін қамтамасыз етті», – деді Нұрлыбек 
Машбекұлы.

Су тасқынының алдын алудағы құзырлы орган-
дардың дайындығы туралы облыс прокурорының 
орынбасары Нұрболат Дүйсенбаев хабарлама 
жасады. Облыс прокуроры Ризабек Ожаров 
жергілікті мекемелердің дайындығына қатысты 
ұсыныс-пікірін жеткізді.

Мәжіліс қорытындысымен облыс әкімі алдағы 
2024-2025 жылғы су тасқыны кезеңіне әзірлікті 
қазірден бастау қажеттігін ескертті. Осыған 
байланысты облыстық жұмылдыру дайындығы 
басқармасына су шаруашылығы нысандарына 
жұмыс тобы жүргізген зерттеу қорытындысымен 

ұсыныс енгізу тапсырылды. Қызылорда қаласы мен 
аудан әкімдері қажетті материалдық-техникалық 
қорды жеткілікті мөлшерде жинақтап, су басу 
аймақтарына жақын аумақтарға шоғырландыруы 
тиіс. «Қазсушар» мекемесі су тасқынын басқарудың 
ұзақмерзімді стратегиялық жобаларын Су 
ресурстары және ирригация министрлігіне ұсынуға 
жауапты болмақ. Ал, облыстық төтенше жағдайлар 
департаменті 2024 жылдың 30 қарашасына дейін 
қала және аудан әкімдіктерінің азаматтық қорғау 
қызметтерінің, күш-құралдарының дайындығын 
және материалдық қорын тексеруі қажет. 

Сыр жұртшылығы су тасқыны болған аймақтарға 
белсенді түрде көмек қолын созуда. Республикалық 
қайы рымдылық акциясына облыстың барлық мем-
ле кеттік мекемелерімен қатар, ірі кәсіпорындар мен 
компаниялар, меценаттар, партия және Қазақ стан 
халқы ассамблеясының құрылымдары, волон терлер 
айрықша үлес қосты. Қызылорда облысынан елі-
міздің Қостанай, Батыс Қазақстан, Ақтөбе, Аты-
рау, Солтүстік Қазақстан облыстарына 738 адам, 
216 арнайы техника жіберіліп, көмек көрсетілуде. 
«Торғай Петролеум» мұнай компаниясы 50 млн.теңге 
көлемінде гуманитарлық көмек берсе, ауыл шаруа-
шылығы тауарөндірушілері 100 тоннаға жуық ақ 
күрішпен қамтамасыз етті. Қала және аудан әкім діктері 
ұйымдастырған «Күшіміз – бірлікте» акциясына 
облыстың жанашыр азаматтары мен волон терлер 
жұмылды. Жинақтау пункттері ашылып, су тасқыны 
басталғаннан бүгінгі күнге дейін Сыр өңірінен 150 
млн. теңгенің гуманитарлық көмегі жөнелтілді. 

Облысқа Батыс Қазақстан өңірінен уақытша 
келген 103 оқушы мен 10 жетекшісі «Қамбаш» олим-
пиадалар және қосымша білім беру орталығына 
орналастырылып, 5 мезгіл ыстық тамақпен қамта-
масыз етілді. Ал, Атырау облысының 100-ден аса 
тұрғыны Қызылорда қаласында орналастырылып, 
тиісті көмек көрсетілуде.

ЖАнАР ЖАҒАР 
МАй ЕЛГЕ 

ЖЕТСІн ДЕП...
Үкімет басшысының бірінші орын-

басары роман Склярдың төрағалы-
ғымен өткен кеңесте Қазақстанның 
ішкі нарығын жанар-жағармаймен 
қамтамасыз ету мәселелері қаралды. 
Оған Энергетика министрлігі, Қаржы-
лық мониторинг агенттігі, ҰҚК 
Шекара қызметі, Мемлекеттік кірістер 
комитеті және «ҚазМұнайГаз» ҰК» АҚ 
басшылығы қатысты.

Энергетика министрі Алмасадам 
Сәтқалиев пен «ҚазМұнайГаз» АҚ басқарма 
төрағасы Мағзұм Мирзағалиевтың айтуын-
ша, нарықтағы жағдай тұрақты және 
жанар-жағармайдың барлық түрі бойынша 
қор жеткілікті. Көктемгі егіс жұмыстары 
үшін ауыл шаруашылығы тауарын өнді-
рушілерге дизельдік отын жеткізу бірінші 
кезекте жүргізіліп жатқаны атап өтілді.

ҰҚК Шекара қызметі директорының 
орынбасары Бауыржан Әбсаматов мұнай 
өнімдерінің көлеңкелі ағыны мен «сұр» 
экспортын болдырмау бойынша белсенді 
жұмыс жүргізіліп жатқанын хабарлады. 
Атап айтқанда, Мемлекеттік кірістер коми-
тетімен бірлесе отырып, жыл басынан бері 
бақылау-өткізу бекеттерінде шамамен 130 
мың литр көлемінде жанар-жағармайды 
заңсыз әкетудің 900-ге жуық дерегі 
анықталып, жолы кесілді.

Бұдан бөлек, жыл басынан бері 
Қаржылық мониторинг агенттігінде жалпы 
құны 1,6 млрд теңге болатын 6 мың тонна 
жанар-жағармайдың заңсыз сатылуы 
бойынша 13 материал тіркелді.

Сондай-ақ кеңесте ресейлік тараппен 
қажет болған жағдайда жанар-жағармай 
жеткізу туралы Үкімет деңгейіндегі келісім 
бар екені атап өтілді.

Кеңес қорытындысы бойынша 
Премьер-Министрдің бірінші орынбасары 
ішкі нарықта жанар-жағармай тапшылығын 
бол дырмау және оны елден заңсыз шығару 
әрекеттерінің жолын кесу бойынша нақты 
тапсырмалар берді.

Үкiмет басшысы Олжас Бекте-
нов тің төрағалығымен өткен кеңес-
те маусымаралық кезеңде әлеу меттік 
маңызы бар азық-түлік пен көкөністер 
бағасының тұрақты лығын қамтамасыз 
ету жөніндегі шаралар қаралды. 

Әлеуметтік маңызы бар азық-түлік 
тауарларының бағасы үш апта қата-
рынан төмендеді. Қарақұмық жармасы, 
пияз, күнбағыс майы, ұн және басқа да 
өнімдер бойынша бағаның төмендегені 
елге әжептәуір көмек болып отыр. 

Маусымаралық кезеңде көкөніс баға-
сының анағұрлым ауытқуына жол бермеу 
үшін Үкімет отырысында Өзбек стан 
және Тәжікстан жеткізушілерімен тікелей 
келісімшарт жасау мүмкіндіктері алдын 
ала пысықталды.

Тиісті орындар мәліметінше көк өніс-
тер Қазақстан нарығына «жасыл дәліз» 
арқылы және делдалдар мен алып-
сатарларсыз тиімдірек бағамен жеткізі-
летін болады. 

Қазақстанның барлық өңірінің қажет-
тіліктерін қамтамасыз ету және маусым-
аралық кезеңде көкөністер бағасының 
ауытқуын болдырмау үшін Үкімет бас-
шысы келісімшарттарды уақтылы бекі-
туді және өнімнің үздіксіз жеткізілуін 
қамтамасыз етуді тапсырды. 

Жалпы алғанда әкімдіктерге кемінде 
18,6 мың тонна картоп, 7,2 мың тонна 
сәбіз және 5 мың тонна пиязға алдын ала 
келісімшарт жасау қажет. Қазіргі уақытта 
қолда бар қорлардан 81 мың тонна көле-
мінде көкөніс өнімдері пайдалануға берілді. 

Сонымен қатар жиында әлеуметтік 
маңызы бар азық-түлік өнімдерін өткізу 

кезіндегі талаптардың сақталуын мем-
лекеттік бақылау нәтижелері қаралды. 
Министрлік жыл басынан бері мүдделі 
органдармен бірлесіп, тауарлық үстеме 
бағаны асырған 732 фактіні анықтап, 1 
мыңнан астам әкімшілік іс қозғалған, 109 
өнімсіз делдал алып тасталған.

Жалпы жыл басынан бері баға бел-
гілеуге әсер ететін 2,5 мыңнан ас-
там тізбекке талдау жасалып, сауда, 
салық және монополияға қарсы заң -
на  маларды бұзудың 800-ден астам 
тәуекелі анықталды. Барлық анық тал-
ған фактілер бойынша ақпарат жедел 
шара қолдану үшін уәкілетті органдарға 
жолданды. 

Үкімет басшысы кейбір тауарлар 
бойынша бағаның өсуі тіркелген Жам был 
және Абай облыстары әкімдеріне оларды 
тұрақтандыру шараларын күшейтуді 
тапсырды. 

Сауда министрлігіне бағаның 
өзгеруіне күн сайын талдау жүргізу, Ауыл 
шаруашылығы министрлігіне нарықты 
отандық өніммен сапалы әрі толық 
көлемде қамтып, агроөнеркәсіп кешені 
саласындағы өңдеу көлемін арттыру 
жөніндегі барлық жоспарланған 
шараларды іске асыру жүктелді.

– «Халықты сапалы әрі қымбат 
емес өнімдермен қамтамасыз ету 
– Үкімет пен жергілікті билік орган-
дарының басты міндеттерінің бірі. 
Делдалдарсыз және бағаға қатысты 
алаяқтыққа жол бермейтін тікелей 
жеткізілім қажет. Әкімдер құқық қорғау 
органдарымен бірлесіп бұл мәселеде 
тәртіп пен ашықтықты қамтамасыз 
етуге тиіс», — дейді Олжас Бектенов.

Үй алып береді... Су таСқыны қаупі
жоқ деме...

ҮКіМЕт БАСШыСы О.БЕКтЕнОВ:

«ХалықТы сапалы Әрі қымбаТ емес өнімдермен 
қамТамасыз еТу – үкімеТ пен ЖергілікТі бИлік 
органдарыныҢ басТы міндеТТерініҢ бірі”

Қызылорда азыҚ-түлігінің 
бағасы басҚалардан
1,5 пайызға төмен

Азық-түлік тауарларының қоры мен бағасын реттеу мәселесі қаралған Үкімет 
отырысынан кейінгі арнайы мәжілісте облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаев жауапты 
тұлғаларға бірқатар тапсырма берді. 

– «Өңірде әлеуметтік маңызы бар азық-түлік тауарларының баға индексі 
98,8 пайызды құрап, республикалық орташа көрсеткіштен 1,5 пайызға төмен 
қалыптасты. Қазіргі уақытта тауарлар мен қызметтерге баға деңгейі республикалық 
көрсеткіштен төмен болғанымен, оны тұрақты ұстап тұруға міндеттіміз. Бірінші 
кезекте нарықта халық тұтынатын тауарлардың қоры жеткілікті болуы қажет. 
Өткен жылдан бері көкөніс өсіруші шаруашылықтарды алдын-ала 70 пайыз 
қаржыландырып, форвардтық келісім-шарт жасау тәжірибеге енгізілді. Енгізілген 
өзгерістерден және жүргізілген тауар интервенциясынан кейін көкөніс бағасы өткен 
жылдың сәйкес кезеңімен салыстырғанда біршама төмен. Биыл да бұл бағыттағы 
жұмыстар жалғасуы қажет», – деді аймақ басшысы.

Негізгі азық-түлік тауарларының бағасын тұрақтандыру үшін ішкі саудадағы 
делдалдық тізбекті қысқарту және сауда үстемесін 15 пайыздан асырмауды 
ұйымдастыру тапсырылды. Арнайы комиссия әзірлеген алгоритмге сәйкес бағасы 
өскен өнімдер бойынша мемлекеттік кірістер департаментінен алынған ақпарат 
негізінде талдау, мемлекеттік бақылау жүргізу белгіленген. Осы ретте Қызылорда 
қаласы мен аудан әкімдеріне бағаны тұрақты бақылауда ұстау міндеттелді.

Мәжіліс қорытындысымен «Байқоңыр» әлеуметтік кәсіпкерлік корпорациясына 
әлеуметтік дүкендер мен бұрыштарда 19 әлеуметтік маңызы бар негізгі азық-түлік 
тауарының үздіксіз сатылуын қамтамасыз ету, әлеуметтік дүкендер қызметін 
жетілдіру бойынша нақты ұсыныс беру тапсырылды. Мұнан бөлек облыстық ауыл 
шаруашылығы және жер қатынастары, кәсіпкерлік және өнеркәсіп басқармалары 
облыстық сауда және тұтынушылардың құқықтарын қорғау департаментімен 
бірлесіп, белгіленген алгоритмге сәйкес делдалдық тізбекті қысқарту бойынша 
тиісті жұмыс жүргізуі тиіс.

ОБЛЫС ӘКІМІ ҒАСЫР ЖАСАҒАн 
МАйДАнГЕРДІ ҚҰТТЫҚТАДЫ

ҚАнТ ҚАТ БОЛМАйДЫ
Алдағы жазғы маусымда қантқа деген елдің сұранысын толық 

қамтамасыз етуге мүмкіндік жасау үшін жаз соңына дейін қант 
экспортына тыйым салынады.

Вице-премьер Серік Жұманғариннің төрағалығымен өткен 
Сыртқы сауда саясаты және халықаралық экономикалық ұйымдарға 
қатысу мәселелері жөніндегі ведомствоаралық комиссияның 
отырысында қант қызылшасының жаңа өнімі жиналғанға дейін ішкі 
нарықты қантпен қамтамасыз ету мәселелері қаралды.

Қазiргi уақытта қоймалардағы қант қорының және Қазақстанға 
импорт көлемiнiң теңгерiмi шамамен 256 мың тонна, бұл елдiң 
жылдық қажеттiлiгiнiң жартысы 500-550 мың тонна.

– «Бүгінде қоймалардағы қант пен шикі құрақ қоры 136 
мың тонна. 2024 жылдың 31 тамызына дейін квотамен ресейлік 
қанттың 120 мың тонна көлеміндегі импортын қосқанда, 
бұл шамамен 256 мың тоннаға дейін жетеді. Сонымен қатар 
Қазақстанда 2024 жылдың соңына дейін өңдеуге арналған 300 
мың тонна шикі құрақты бажсыз әкелуге квота бар. Орта есеппен 
айлық тұтыну жазда 46 мың тонна, сұраныс 60 мың тоннаға 
жетеді. Қолданыстағы қант қоры жаңа өнімге дейін қантқа деген 
сұранысты өтеуге жеткілікті», — дейді ауыл шаруашылығы вице-
министрі Ербол Тасжүреков.

Жақын арада қазақстандық тарап ресейлік әріптестерімен 
қант жеткізу квотасын жыл соңына дейін тағы да 100 мың тоннаға 
ұлғайту бойынша келіссөздер жүргізуді жоспарлап отыр. Сонымен 
қатар қазақстандықтарды қантпен үздіксіз қамтамасыз ету үшін 
ведомствоаралық комиссиямен 2024 жылғы 31 тамызға дейін 
Қазақстаннан үшінші елдерге, оның ішінде халықаралық транзитті 
қоспағанда, ЕАЭО-ға қатысушы елдерге қант экспортына уақытша 
тыйым салуды енгізу туралы ұжымдық шешім қабылданды. 

Облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаев Сырдария ауданына арнайы 
барып, Ұлы Отан соғысының ардагері Яхия Тасыровты Жеңіс 
күнімен құттықтады. Майдангердің үйіне облыстық мәслихат 
төрағасы Мұрат Тілеуімбетов, Қазақстанның Еңбек Ері Абзал 
Ералиев те барды.

Яхия Тасыров 102 жаста. Ғасыр куәгері Ташкентте текстиль 
оқуын оқып, 1940 жылы текстиль фабрикасына шебердің көмекшісі 
болып жұмысқа орналасады. 1941 жылдың аяғында Ташкент 

облысы Фрунзе аудандық әскери комиссариатынан әскерге 
алынған. Сібірде, Омбы қаласында алғашқы әскери дайындықтан 
өтіп, 1942 жылдың қазанында майданға жіберілген. Соғыс 
жылдарында Сталинградты, Курскіні, Польшаны жаудан қорғаған. 
Данск жерінде портта аяғынан ауыр жараланған. 1944 жылы 
шекарадан Германияға кірген. 1945 жылы тамыздың аяғында елге 
оралған. Бейбіт өмірге араласқаннан кейін аудан орталығындағы 
сүт зауытында қойма меңгерушісі болып 16 жыл жұмыс жасаған. 

1960 жылы Жалағаштың сүт зауытында мастер, 1982 жылы 
аудан орталығындағы астық қабылдау пунктінде жұмыс 
жасап зейнеткерлікке шыққан. «Қызыл жұлдыз» орденімен, 
«Ұлы Отан соғысы І-ІІ дәрежелі орденімен», «Ерлігі үшін», 
«Германияны жеңгені үшін», «Ұлы Жеңістің 

40-50-60 жылдығы» медальдарымен марапат талған. 
Бүгінгі күні 3 ұл, 1 қыздан өрбіген 15 неме ренің атасы. 

Облыс әкімі ардақты ақсақалға ізгі тілегін жеткізіп, сыйлық 
табыстады. Егемен еліміздің жас ұрпағына патриоттық тәрбие 
берудегі ардагерлердің зор үлесін атап өтті.

Жеңістің 79 жылдығына облыста арнайы іс-шаралар 
жоспары бекітілді. Онда мерекелік құттықтаулар, 
қайырымдылық, әлеуметтік-тұрмыстық көмек көрсету 
шаралары қамтылған. Бүгінде аймағымызда Ұлы Отан 
соғысының қатысушылары мен оларға теңестірілген 3948 
ардагер бар. Мереке қарсаңында бюджеттен біржолғы 
әлеуметтік қолдау көрсетілмек. Облыстағы Ұлы Отан 
соғысының ардагерлеріне 2 млн 500 мың теңгеден біржолғы 
әлеуметтік көмек төленеді. 
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Сыр елінде «қара алтын» өндіруде өзін дік қол-
таңбасы қалыптасқан ірі компания «Петро Қазақ стан 
Құмкөл Ресорсиз» АҚ-ның спортты жаны на серік еткен 
жастарды қолдап келе жатқанына да көп жыл болды. 
Соның нақты айғағы – аталған компания жүлдесіне 
арналған баскетболдан жалпы білім беретін мектеп 
оқушылары арасында өтетін дәстүрлі облыстық ашық 
турнир. Бұл жарыс биыл да жалғасын тауып, мамыр 
айының 1-5-і аралығында Қызылорда қаласындағы 
«Мұз айдыны» спорт кеше нінің ойын залында 
Павлодар, Ақтөбе Маңғыстау, Батыс Қазақстан 
облысы, Түркістан және Қызылорда облыстарынан 

ұл балалар арасында 11  команда, қыз балалар 
арасында 9 команда  жүлдені сарапқа салды.

Жарыстың мақсаты  жалпы білім беретін мектеп 
оқушыларының мектептен тыс уақытын тиімді өткізу, 
саламатты өмір салтын насихаттау және олардың 
арасында достық қарым-қатынасты нығайту.

- Облыстық баскетбол клубтарының жастар 
құрамасы араларында спорттық кездесу өткізу 
құптарлық іс. Ойыншылар өзара тәжірибе алмасып, 
шеберліктерін шыңдауда. Тағы бір қуантатыны, 
«ПетроҚазақстан Құмкөл Ресорсиз» АҚ секілді ірі 

компания осы турнирге жылдар бойы демеушілік 
танытып келеді. Сайыс қатысушылар мен қонақтарға 
ұмытылмас естелік сыйлағаны анық,-дейді Ақтөбе 
облысы командасының жаттықтырушысы.

Жарыс нәтижесінде ұлдар арасында Қызылорда 
облысы командасы I-ші орын, Ақтөбе облысының 
командасы II-ші орын, Түркістан облысының 
командасы жүлделі III-ші орынды иеленді. Ал 
қыздар арасында I-ші орынды Павлодар облысының 
командасы, II-ші орынды Ақтөбе облысының 
командасы жүлделі III-ші орынды Қызылорда 
облысының командасы  иеленді.

- Біздің команда ағымдағы жылы бірінші орын 
мен кубокті жеңіп алды. Әрине, оңай болмады, 
бірақ біздің қолымыздан келді. Жеңіске жеткенімізге 
қуаныштымыз. Сайыстың ұйымдастыру сапасы өте 
жақсы. Үлкен әрі қолайлы зал және мықты қарсыластар 
жиналған. Сондай-ақ, турнирге демеушілік танытып, 
өзінің сыйлықтарын ұсынып жүрген «ПетроҚазақстан 
Құмкөл Ресорсиз» АҚ-на алғысымыз шексіз,-дейді 
Павлодар облысы командасының ойыншысы Айжан 
Сейтмағамбет.

Жеңімпаз, жүлдегер командалар және номина-
ция иегерлері диплом, кубок және есте лік 
сыйлықтармен марапатталды. Осылай-
ша баскетбол турнирі тек спорт тық іс-
шара ғана емес, бұл қатысу шыларға да, 
көрермендерге де ұмытылмас эмоция  
сыйлай тын баскет бол құмарлығының 
нағыз мерекесі.

Барлығы білетіндей, «ПетроҚазақ-
стан Құмкөл Ресорсиз»  компаниясы 
облыстың әлеуметтік саласының да-
муына, қайырымдылық және демеу шілік 
акцияларға белсенді түрде қатысып 
келеді. Ал, балаларға қам қорлық көр-
сетуде көш басында. Атап айтқанда, он 
жылдан астам уақыт бойы «ПҚҚР» АҚ 
дәстүрлі түрде өтетін балалар спорттық 
шараларына үздіксіз демеушілік жасап 
келеді. Оның ішінде мүгедек-балалар 
арасында өткізілетін спартакиада, шах-
маттан қалалық балалар турнирі, мектеп 
оқушылары арасындағы футболдан 
облыстық турнирді баса айтуға болады.

Мұхаммедшах КАюП

В Кызылорде на левобережье 
дан старт строительству нового 
стадиона, рассчитанного на десять 
тысяч зрителей. На днях состоялась 
торжественная церемония закладки 
фундамента в основание объекта. 

Стадион имени Гани Муратбаева 
в Кызылорде построили около 60 
лет назад. На этом стадионе было 
проведено множество соревнований 
и разных спортивных мероприятий. 
Здесь делали свои первые шаги 
в спорте многие заслуженные 

кызылординские спортсмены. Но, к 
сожалению, теперь стадион устарел. 
Он не соответствует требованиям, 
предъявляемым УЕФА, Союзом 
европейских футбольных ассоциаций. 
В связи с этим по предложению 
болельщиков Кызылординской фут-
больной команды «Кайсар» местной 
исполнительной властью принято 
решение о строительстве нового 
современного стадиона.

Со знаковым для спортивной сферы 
региона событием кызылординцев 
поз дравил капитан сборной Казах-
стана по футболу, пятикратный чем-
пион страны, двукратный побе дитель 
Кубка Казахстана Асхат Тагыберген. 
Свое бата-пожелание и добрые 

слова напутствия произнес ветеран, 
общественный деятель Бакберген 
Досманбетов.

В целом, нынешний год для 
областного центра выдался богатым 
на события. В Кызылорде активными 
темпами идет строительство Центра 
настольного тенниса. На левобережье 
возводятся школа-интернат физико-
математического направления, Дво-
рец школьников, новый корпус музы-
кального колледжа. Строится много-
функциональный физкультурно-оздо-

ровительный комплекс с крытым 
бассейном, соответствующий между-
народным стандартам.

По итогам 2023 года в регионе сдано 
в эксплуатацию семь физкультурно-
оздоровительных комплексов, в этом 
году будет завершено строительство 
еще 12 спорткомплексов общей 
стоимостью 4,7 млрд тенге.

Напомним нашим читателям, 
что в конце прошлого года в посел-
ке Тасбогет открылся новый спорт-
комплекс, рассчитанный на 100 мест. 
Ранее в поселке с населением 20 
тысяч человек работал единственный 
спортзал в школе, построенной 
ещё в 60-х годах прошлого века. 
Поэ тому открытие нового центра 

– большое событие для жителей 
Тасбогета. В новом спорткомплексе 
есть залы для борьбы, восточных 
единоборств, футбола, волейбола и 
баскетбола. Полностью оборудованы 
и тренировочные зоны для тяжело-
атлетов. На строительство и осна-
щение комплекса государство затра-
тило свыше полумиллиарда тенге.

Новые спортивные объекты 
откры вают большие возможности 
перед детьми и молодежью. Впереди 
Чемпионаты мира, Первенство Азии, 
Олимпиада, и не вызывает сомнений, 
что именно хорошо оборудованные 
спортивные центры, где созданы 
максимально благоприятные условия 
для полноценных тренировок, поз-
волят юным спортсменам стать 
чемпионами в разных видах спорта.

Вложенные в развитие спортивной 
инфраструктуры средства уже прино-
сят свои плоды – наши земляки не 
раз становились победителями и 

призерами различных соревнований. 
Гордостью кызылординцев стали Кам-
шабек Конкабаев, Айдос Султангали, 
которые получили право представлять 
Казахстан по греко-римской борьбе на 
олимпиаде в Париже. Эрик Каскабаев 

и Шынгыс Медеуов получили 
путевки на участие в состязаниях по 
волейболу сидя. И это – далеко не 
полный перечень наших успешных 
спортсменов. 

Президент страны Касым-Жомарт 
Токаев в одном из своих выступлений 
сказал: «Необходимо обратить самое 
серьезное внимание на спортивный, 
творческий потенциал подрастающего 
поколения. Приоритет нужно отдать 
массовому спорту, физкультуре и, 
конечно, детям. В каждой области, 
крупных районных центрах следует 
открыть спортивные секции. Тре-
буется возобновить деятельность 
«детских кружков», где представители 
юного поколения могли бы постигать 
азы творчества и ремесленничества. 
Современные реалии бывают нас-
только опасными для детей, что их 
энергию и любознательность нужно 
направить в правильное русло. 
Ведь дети - это будущее нашего 

государства».
Строительство спортивных и 

детских игровых площадок в Кы-
зыл орде является явным свиде-
тель ством того, что руководство 
города твердо следует поручениям 

Президента. Сейчас, пожалуй, в 
каждой многоэтажек Кызылорды есть 
спортивные и игровые площадки. 
Созданные условия очень комфортны 
для горожан и по утрам и вечерам 
на спортивных площадках можно 
заметить много кызылординцев – 
приверженцев здорового образа 
жизни разных возрастов. Именно такие 
общедоступные бесплатные объекты 
и делают возможным развитие 
массового спорта в нашем городе. 
Личный пример родителей служит 
отличной мотивацией для детей, 
которые с удовольствием посещают 
новые спортивные центры и грезят о 
грядущим спортивных победах. 

Напомним нашим читателям, 
что на прошлой неделе аким горда 
Серик Кожаниязов ознакомился с 
ходом строительства и реконструкции 
спортивных площадок во дворах 
многоэтажных домов. По словам  
С.Кожаниязова, в этом году на 
территории города ведется строи-
тельство 25 площадок, на которые из 
областного бюджета предусмотрено 
1 млрд тенге. Кроме того, для 
завершения работ по капитальному 
ремонту дворов 35 многоэтажных 
жилых домов города, строительство 
которых началось в прошлом году, из 
областного бюджета выделено 473,7 
млн тенге, строительные работы ведет 
подрядчик ТОО «Дарен Строй». Также 
планируется провести капитальный 
ремонт дворов 4 многоквартирных 
жилых домов на сумму 215,8 млн тенге, 
выделенных из областного бюджета.

Как отметил Глава государства, 
«Вопрос укрепления здоровья нации 
очень актуален. Необходимо про дол-
жать пропагандировать массовые 
виды спорта среди всех возрастных 
кате горий. Следует обеспечить мак-
симальную доступность спортивной 
инфраструктуры для детей». Сегодня 
в нашей стране особое внимание уде-
лено формированию здорового образа 
жизни, развитие массового спорта стало 
одним из приоритетных стратегических 
направлений. И Кызылорда уверенно 
идет в ногу со временем. 

Прочный фундамент для сПортивных достижений

Қазақстанда «Наурыз»атты жаңа тұрғын 
үй бағдарламасы іске қосылады. Бұл туралы 
Қазақстан Республикасының Президенті Қасым-
Жомарт Тоқаев Атырау қаласындағы Ұлттық 
құрылтайда хабарлады.

Бағдарлама операторы – Отбасы банк 
(«Бәйтерек» холдингінің еншілес ұйымы) 
болады. Қаржы құрылымы жаңа тұрғын үй 
бағдар лама сын іске қосуға дайын. Мамыр 
айында қазақстан дықтардың демалыс күндері 
көп болатындықтан, банкте өтінімдерді 
қабылдауды бес күн бұрын бастау туралы шешім 
қабылданды.

Өтінімдер Баспана маркет порталында 
(otbasybank.kz) 25 сәуірден бастап қабылданып 
жатыр. Өтінімдерді қабылдау мерзімі екі ай, 30 
маусымға дейін(қоса алғанда) жалғасады. 

«наурыз» бағдарламасының шарттары:
- алғашқы жарна - 20%-дан бастап;
- тұрғын үй кезегінде тұрған азаматтар дың 

әлеуметтік осал санаттары үшін кредит бойынша 
мөлшерлеме-7% (ЖТСМ 7,3%-дан 8,9% дейін);

- азаматтардың барлық санаттары үшін 
кредит бойынша мөлшерлеме - 9% (ЖТСМ 9,3%-
дан 11,8% дейін);

- несие мерзімі - 19 жылға дейін.

«Наурыз» бағдарламасына барлық қазақстан-
дық тар қатыса алады, оның ішінде тұрғын үй 
кезегінде тұрған халықтың әлеуметтік осал 
топтары өкілдері, жұмыс істейтін жастар, жас 
отбасылар, тұрғын үй төлемдерін алушылар, 
Отбасы банк салымшылары, моноқалалардың, 
аудан орталықтары мен ауылдық елдімекендердің 
тұрғындары.

Бағдарламаға қатысу туралы өтінім беру 
үшін келесі қадамдарды орындау қажет:

1. Отбасы банкінде депозит ашу (жоқ 
болған жағдайда).Маңыздысы, салым мерзімі 
ескерілмейді;

2. Отбасы банкіндегі жинақ шотында кемі 
1 млн теңге қаражаттың болуы. Бұл соманы 
бағдарламаға қатысуға өтініш берер алдында 
аударуға болады;

3. Соңғы 5 жыл ішінде бағдарламаға 
қатысушының және оның отбасы мүшелерінің 
меншігінде тұрғын үйдің болмауын тексеру. 
Отбасы мүшелеріне: күйеуі, әйелі және 
олардың кәмелетке толмаған балалары жатады. 
Егер қатысушы некеде болмаса, онда тұрғын 
үйдің бар-жоқтығы тек өзінен тексеріледі. 
Бағдарламаға қатысушылардың ата-аналарынан 
тұрғын үйдің бар-жоғын тексермейді;

4. Соңғы 6 айда ресми табыстың болуы. 

Кірістерге еңбек қызметінен түскен 
жалақы, кәсіпкерліктен түскен пайда, ақылы 
қызмет көрсету шарты бойынша түскен табыс, 
стипендия және тұрғын үй төлемдері кіреді. 
Егер бағдарламаға қатысушының табысы 
жеткіліксіз болса, онда ол кепілгер болатын екі 
қарыз алушыны (туысқандық қатынастың болуы 
міндетті емес) тарта алады.

«Наурыз» бағдарламасын іске асыру үшін 
қаражат қаржы нарығынан тартылады. Банк жыл 
сайын, 8 жыл бойы жалпы сомасы 1,7 трлн. теңгеге 
облигациялық заемдар шығаратын болады. 
Бірінші жылы 300 млрд. теңгеге, кейінгі жылдары 
200 млрд. теңгеден шығару жоспарлануда.
Бағдарламаға қажетті қаражатты екінші деңгейлі 
банктер, сақтандыру компаниялары және басқа 
да әлеуетті инвесторлардан құралуы ықтимал, 
кең ауқымы инвесторлардың арасында тарту 
жоспарлануда.Бұл жеке қаржы секторының 
қаражатын Қазақстан азаматтарын, оның ішінде 
халықтың әлеуметтік осал топтарын тұрғын 
үймен қамтамасыз ету сияқты мемлекет үшін 
маңызды әлеуметтік міндетті шешуге бағыттауға 
мүмкіндік береді. Тартылған қаражат нарықтық 
жағдай бойынша қарызға алынатындықтан, 
мемлекет банк шығарған облигациялар бойынша 
сыйақы мөлшерлемесін субсидиялайды деп 
болжам жасалуда. Бұл өз кезегінде бағдарламаға 
қатысушыларын қолдап, оларға жеңілдетілген 
шарттармен, яғни 7%(ЖТСМ 7,3% бастап 8,9% 
дейін) -9% (ЖТСМ 9,3% бастап 11,8% дейін) 
мөлшерлемемен заем беруге мүмкіндік береді.

Бағдарлама 8 жылға арналған. Осы уақыт 
аралығында еліміздің 68 000 азаматын жеке 
тұрғын үймен қамтамасыз ету жоспарлануда.
Биылғы жылдың өзінде 12 мың қазақстандық 
баспаналы болады деп жоспарлануда.

«наурыз» бағдарламасы аясында тұрғын 
үй сатып алу бойынша келесі шарттар 
ұсынылады:

- алғашқы нарықтағы тұрғын үй, оның 
ішінде ҚТК кепілдігімен үлестік қатысу шарты 
және сақтандыру құралы бойынша;

- моноқалалар мен ауылдық елді мекендерде 
екінші нарықтағы тұрғын үй, жылына бөлінген 
қаражаттың жалпы көлемінің 30%-нан аспайтын 
көлемде.

Заемның ең жоғарғы мөлшері: 
- Алматы мен Астана қалалары үшін - 36 млн 

теңгеге дейін.
- қалған өңірлер үшін – 30 млн теңгеге дейін. 

Сондай-ақ, бір несие аясында баспананы 
жөндеу жұмыстарына да ақша алуға да болады. 
Бастысы жөндеуге арналған қарыз сомасы 
тұрғын үй сатып алуға арналған кредиттің 
жалпы сомасының 20%-нан аспауға тиіс.

Бағдарламаға қатысушы пәтерді Баспана 
маркет порталынан таңдап, брондап, сатып ала 
алады (otbasybank.kz). Бұл қызмет жаңа тұрғын 
үй бағдарламасының басталуы аясында тұрғын 
үй бағасының жасанды өсуіне жол бермеуге 
арналған.

Әрбір нысан аталмыш платформаға 
орналастырылмастан бұрын, тұрғын үйдің 
ағымдағы нарықтық бағасы негізінде құнын 
бекіту процесінен өтетін болады. Егер ол 
нарыққа сәйкес келсе, онда құрылыс салушымен 
шаршы метр бағасын белгілей отырып, тұрғын 
үйді сату туралы келісім жасалады.

«ПЕТРОҚАЗАҚСТАннЫң»
ЖҮЛДЕСІ ҚЫЗЫЛОРДАДА ҚАЛДЫ «наурыз» – осал 

ТопТарға баспана...
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ЖАңАҚОРҒАнДА 
«ҚАМҚОРЛЫҚ»

ОРТАЛЫҒЫ АШЫЛАДЫ
Өткен аптада ҚР Денсаулық сақтау министрі 

Ақмарал Әлназарова жұмыс сапарымен Қызыл-
орда облысына келдi. Іс-сапар барысында алды-
мен Ақмарал Шәрiпбайқызы облыс әкімінiң орын-
басары Данияр Жаналинов және облыстық 
денсаулық сақтау басқармасының басшысы Олжас 
Искаковпен бiрге Жаңақорған ауданында ашы-
латын «Қамқорлық» оңалту орталығының ал дағы 
уақыттағы атқарылатын жұмыс барысымен танысты.

Одан соң Жаңақорған аудандық көпбейінді 
орталық ауруханасының патронаждық қызмет 
көрсету жүйесін көрді. Аудандық аурухана бас 
дәрігері ана мен бала денсаулығын қорғау ісі 
жөніндегі орынбасары Ғалия Туребаева патро-
наждық қызметтің жетістік тері мен кедергілері, 
алдағы қойылған мақсаттары бойынша баяндады. 
Өз кезегінде Денсаулық сақтау министрі Ақмарал 
Әлназарова әрі қарай пат ро наждық қызметті, сәби 
өлімінің алдын алу бойынша жұмыстарды одан 
әрі жақсартуды тапсы рып, аудандағы денсаулық 
сақтау саласының жұмысына оң бағасын бердi. 

Сапар барысында Ақмарал Шәрiпбайқызы 
аудандық емханаға келуші тұрғындармен кездесіп, 
халық денсаулығын қорғау мақсатында министрлік 
тарапынан атқарылып жатқан жұмыстар жайлы 
айтты. Өз ретінде ауыл тұрғындары Денсаулық 
сақтау министрі мен медицина қызметкерлерiне 
ризашылықтарын білдірді.

245 төсек орынға арналған  Жаңақорған аудан -
дық көп бейінді орталық ауруханасы цифрлы 
рентген, флюорография, маммография, ультра-
дыбыстық зерттеу, бронхоскоп, эндос копиялық 
жүйе, урет рос коп, цистоуретроскоп, аудиологиялық 
қон дырғы, электрокардиограф аппараттары және 
видео эндоскопия, стоматологиялық рентгендік 
жүйесімен қамтылған.

Алдағы уақытта Жаңақорған ауданында «Қам-
қорлық» оңалту орталығы церебральды сал ауруы 
және тірек-қимыл аппараты аурулары кезінде 
омыртқа мен буындардың жүру және қозғалу дағ-
дыларын қалпына келтіруге, неврологиялық, 
нейро хирургиялық және кардиохирургиялық нау қас 
балаларға оңалту ем-шаралары жүргізетiн болады. 

«Қамқорлық» оңалту орталығы әр 
бала ның ауру ерекшеліктерін еске ре 
отырып, қозға лыс дағдыларын дамы ту-
дың заманауи техноло гияла рын қолда-
натын болады, яғни оңалтудың арнайы 
техникалық құралдары, тренажерлер, 
аппа раттар мен аппараттық-бағдарла-
малық кешен дер қол данылады. Соны-
мен қатар 50 төсекорын болып ашы-
латын «Қамқорлық» оңалту орталы ғында 
дефек толог, логопед, психолог, физио-
терапевт, эрго терапевт, механо тера пия, 
бальнеотерапия, емдік-профи лактикалық, 
шунгитті, тұзды, сенсор лы және 
интерактивті бөлме қызмет көрсетеді. 

БІРДЕн-БІР АУДАн..
Мұнан кейін  Денсаулық сақтау 

министрі Ақмарал Әлназарованың 
Қызылорда облысына жұмыс сапары 
Шиелі аудандық көпбейінді орталық 
ауруханасында жалғасты.

Ақмарал Шәріпбайқызы аудандық 
аурухана қабылдау бөлімінде сала 
мамандарымен кез десті. Одан соң 
облыстық денсаулық сақтау бас қар-
масының басшысы Олжас Искаков жалпы 
баяндама жасады. Өз кезегінде Денсау-
лық сақтау министрі басқарма басшы-
сының баяндамасына оң баға бердi.

Сапар одан әрі «Ауылдық денсаулық 
сақтауды жаңғырту» ұлттық жобасы 
бойын ша салынған «Бала би» 
ауылдық дәрігерлік амбулаториясында 
жалғасты. Онда жақында пайдалануға берілген 
жаңа ғимаратты аралап, аймақ дәрігерлерінiң 
амбулатория жөніндегі анықтамалары тың далып, 
тиісті мамандарға министр тарапынан педиатрия 
саласын әрi қарай дамыту, әр аймақта патронаж 
мейірби келерінің болуын қадағалау тапсырылды.

Аудандағы сапар соңында Бала би ауылының 
тұрғындары Денсаулық сақ тау министріне ауыл 
iшiнен барлық меди циналық сапалы қызмет 
көрсету жағдайы жасалған жаңа ғимараттың 
пайдалануға берілгеніне, сонымен қатар медицина 
қыз меткерліне өз ризашылықтарын жеткiздi.

294 төсекорынға арналған Шиелі аудандық көп 
бейінді орталық ауруханасы медициналық құрал 

жабдықтармен толық қамтамасыз етiлген. 
Ауруханада қабылдау, жансақтау, хи рур гия, 

травматология, терапия, невро логия, кар дио-
логия, перзентхана, жүк тілік, босандыру, жаңа 
туылғандар пато ло гиясы, гинекология, реабили-
тация, жұқпалы аурулар, инсульттік, паллиативтік 
көмек және психиатриялық бөлiмшелерi жұмыс 
жасайды.

Шиелі аудандық көпбейінді орталық ауруха-
насы халыққа медициналық қызмет көрсету 
жұмысы жолға қойылған бiрден бiр аудан болып 
табылады. 

А.ӘЛнАЗАРОВА:
ХАЛЫҚТАн КЕЛЕТІн АРЫЗ-

ШАҒЫМнЫң БАСЫМ КөПШІЛІГІ-
ЕМХАнАЛАРДЫң ҚЫЗМЕТІнЕ 

ҚАТЫСТЫ БОЛЫП ОТЫР
Мұнан кейін Ақмарал Әлназарова Сыр 

еліне жұмыс сапары туралы өңірлік Коммуни-
кациялар қызметінің алаңында БАҚ өкілдеріне 
брифинг берді.

- Мемлекет басшысының тапсырмасы ая-
сын да ауылдық елді мекендердегі бастапқы 
медициналық-санитариялық көмектің сапасын 
арттыру жобасы қолға алынған болатын. Бұдан 
бөлек медицина саласында көрсетілетін қызметтер 
мен МӘМС жүйесін жүйелендіру аясында жүзеге 
асырылуда. Осыған байланысты біздің министрлік 
облыстардағы медицина саласының әлеуетін 
арттыруды және Ұлттық бағдарламалардың тиім-
ділігін жүзеге асыруды оңтайландыруда. Біздің 
саладағы ең өзекті мәселелердің бірі – медицина 
саласының мамандарының жетіспеушілігі. Қазіргі 
таңда Қызылорда облысының өзінде 150-ден 
астам дәрігер маман жетіспейді. Осыған сәйкес, 
медициналық оқу орындарының ректорларымен 
бірлесіп, облыс әкімдігі және облыстық денсаулық 
сақтау басқармаларының қолдауы арқасында 
білім алып жатқан студенттердің өңірлерге келіп 
жұмыс істеуіне мол мүмкіндік сыйлауда. Тағы бір 
өзекті мәселе  елімізде жүрек-қан тамырлары 
ауруымен ауыратын азаматтардың көбеюі. Сон-
дықтан да аталған аурудың алдын алу және 
азамат тарымыздың денсаулығын жақсарту бағы-
тындағы тиісті жұмыстар қолға алынды. Бүгінгі 
жұмыс сапарының негізгі мақсаты – өңірдегі 

денсаулық сақтау саласының жұмысымен танысу 
және осындағы халықпен кездесу. Жалпы соңғы 
үш жылда денсаулық сақтау саласына қатысты 
халықтан келіп түсетін арыз-шағымдар еселеп 
артқан. Осы себепті осы арыз-шағымдарға тиісті 
сараптама жасалып, себептері анықталды. Нәти-
жесінде, халықтан келетін арыз-шағымның басым 
көпшілігі емханалардың қызметіне қатысты 
болып отыр. Бұдан бөлек жолдама алудағы 
қиындықтар, медициналық көмекпен қамтылудағы 
тексерістердің ұзақтағы тағы бар. Осы аталған 
мәселелерді кезең-кезеңімен шешуге жұмыс 
жасаудамыз. Қазіргі таңда денсаулық сақтау 
саласындағы бірқатар заңдарға өзгеріс енгізу 
басталып кетті, - деді Ақмарал Әлназарова.

МЕДИцИнА 
ҚЫЗМЕТКЕРЛЕРІМЕн 

КЕЗДЕСТІ
Сыр өңіріне арнайы жұмыс сапарымен келген 

Денсаулық сақтау министрі Әлназарова Ақма-
рал Шәрiпбайқызы көпбейінді облыстық ауру хана 
мәжіліс залында аймақ дәрігерлерiмен кездесті.

Министрді медицина саласының үздігі, құрметтi 
ардагер Тұрғанбай Маханов күтіп алып, көпбейінді 
облыстық аурухананың алдағы мақсаттарымен де 
таныстырып өтті. 

Мәжіліс залында дәрігерлермен болған 
кез  десуге облыс әкімінің бірінші орынбасары 
Данияр Жаналинов, облыстық денсаулық сақтау 
басқармасының басшысы Олжас Искаков және 
барша медицина қызметкерлері қатысты. 

Жиында әр медицина салалары бойынша 
баяндамалар жасалды. Өз кезегінде Денсаулық 
сақтау министрі медициналық қызмет жетістіктеріне 
ризашылығын білдіріп, мамандардың ұсыныс-
тілектерін тыңдады. 

Жиын соңында Ақмарал Шәрiпбайқызы сала 
мамандарына сапалы медициналық қызмет 
көрсетуді одан әрі арттыруды және профилак-
тикалық егу жұмысын жүйелi жүргiзудi тапсырды.

ТҰРҒЫнДАРДЫ ЖЕКЕ 
ҚАБЫЛДАҒАн МИнИСТР...

 Денсаулық сақтау министрінің Сыр өңіріне 
жұмыс сапары «Достық үйінде» тұрғындармен 
кездесуден аяқталды. Онда медицина саласының 
жұмыс барасымен алдағы жоспары және 
тұрғындардың мәселесі тыңдалды. Алдымен 
облыс әкімінің орынбасары Данияр Жаналинов 
сөз сөйлеп, денсаулық сақтау мининстрі Ақмарал 
Әлназароваға алдағы жұмысына сәттілік тілеп, 
сөз кезегін берді.

- Министрлік халыққа медициналық көмектің 
сапасы мен қолжетімділігін жақсарту мақсатында 
халықтың ұсыныс-пікірлерiне талдау жүргізiп, 
ұдайы жұмыс жасап келедi. Мәселен, біз 
қолданыстағы анықтамалардың 27 түрін 2 есеге, 
яғни 10-12 анықтамаға дейін қысқарту жұмыстарын 
жүргізіп жатырмыз. Пациенттерге ыңғайлы болу 
үшін жоспарлы емдеуге жатқызуға арналған тал-
даулардың тізбесі жалпы жиынтықта 42 зерттеуге 
қысқартылады және олардың қолданылу мерзімі 
6 айға дейін ұлғайтылады. Сондай-ақ тегін амбу-
латориялық дәрі-дәрмектердің тізімдері және 
оларды алу тетіктері қайта қаралуда, – деді 
Ақмарал Әлназарова.

Бүгінгі күні еліміздің 7 өңірінде яғни Астана, 
Алматы, Шымкент, Қызылорда, Ақтөбе, Түркістан 
және Қарағанды облыстары бойынша жаңа 
пилоттық жоба іске асуда. Бұл «Бір күндік 
клиника» жобасы жүкті әйелдерге пренаталдық 
диагностиканың инновациялық әдістерін жүргізуге 
және патологиясы бар баланың туу қаупін уақтылы 
анықтауға мүмкіндік береді.

Сондай-ақ Қызылорда облысының тұрғын-
дарына медициналық көмек көрсету үшін 19,7 
млрд. теңге бөлінген. Бұл өткен жылмен жылмен 
салыстырғанда 9%-ға өскен. Ал тұрғындарды 
дәрі-дәрмекпен қамтамасыз ету бойынша биыл 
17,6 млрд.теңге бөлінген. Оның 9,6 млрд теңгесі 
стационарлық деңгейге арналса, қалған 8 млрд 
теңгесі амбулаториялық деңгейге бөлінген.

Денсаулық сақтау минстрінің айтуынша, Қы-

зыл орда облысына медициналық техника сатып 
алуға 8,6 млрд.теңге қаражат бөлінген. Себебі 
осы арқылы медициналық көмектің қолжетімділігін 
қамта масыз ету үшін денсаулық сақтау жүйесінің 
инфрақұрылымын дамыту бойынша жұмыстар 
жүргізілуде.

Сонымен қатар «Ауылдық денсаулық сақтауды 
жаңғырту» ұлттық жобасын іске асыру аясында 
өңірдегі 27 ауылға медициналық-санитариялық 
алғашқы көмек нысанын салу жоспарланған. 
Нақтырақ айтатын болсақ ауылдарға медициналық 
және фельдшерлік-акушерлік пункттер мен дәрі-
герлік амбулаториялар салынбақ.

- Ұлттық жобада Шиелі, Қазалы, Жаңақорған 
және Арал аудандық ауруханаларына күрделі 
жөндеу жүргізу және медициналық жабдықтармен 
жарақтандыру арқылы жаңғырту жұмыстары көз-
деліп отыр. Алдағы уақытта медициналық көмектің 
сапасы мен қолжетімділігін жақсарту жөніндегі іс-
шаралар белгілі бір уақыт пен ресурстарды талап 
етеді. Деседе біз медицина қызметін халыққа 

сапалы әрі қол жетімді болуы үшін тиісті 
жұмыстар атқарамыз, – дедi Ақмарал 
Әлназарова.

Мұнан соң сөз кезегі аймақтың бас 
дәрігері Олжас Ысқақовқа берілді. Ол 
өңiрдегi медицина саласында атқарылып 
жатқан жұмыстарды баяндады.

- Бүгінгі күні облыс халқына 25 
стационарлық, 26 амбулаториялық 
емхана және 100 дәрігерлік амбулатория, 
25 фельдшерлік-акушерлік бекет пен 
97 медициналық бекет қызмет көрсетіп 
келеді. Жалпы облысымызда 3000-ға 
жуық дәрі гер мен 12 мыңға жуық орта 
мамандар қызмет еуде. Республика 
бойынша дәрігерлермен қам тамасыз ету 
бойынша 7-ші орында болсақ, орта буын 
мамандарымен қамтамасыз ету бойын ша 
бірінші орындамыз. Десе де тәжірибелі 
дәрігер лер жетіспеушілігі тек қана қалада 
орын алып отыр. Осы дәрігерлердің 
тапшылығын азайту мақсатында, 
мамандардың тікелей өзімен сөй лесіп, 2 
жылдық немесе соңғы оқу жылы болса да 
өзімізге шақырамыз. Одан бөлек өңірдегі 
қызметкерлеріміздің біліктілігін арттыру 
үшін 144,9 млн теңге бөлінген болатын. 
Олар Түркі елінде 2 апта білімін жетілдіріп, 
мамырдың басында 10 реаниматолог пен 
5 кардиолог мамандарымыз келді. Биыл 
мамандардың арнайы шетелде білік тілігін 
арттыруға бөлек 55 млн қаражат бөлінді, 
– деді Олжас Искаков.

Сондай-ақ аймақтың бас дәрігері об-
лыстағы медицина саласы бойынша жүр-
гі зілген құрылыс нысандарын айтып өтті.

Сонан соң тұрғындар медициналық кеңес 
пен медициналық көмектің қолжетімділігі, тегін 
дәрі-дәрмекпен қамтамасыз ету, медициналық 
кадрларды даярлау туралы және тағы да басқа 
өзек мәселелер бойынша сұрақтарына жауап 
алды.Уақыттың тапшылығына байланысты тұр-
ғын дар Ақмарал Әлназарованың жеке қабыл-
дауына жазылып, сұрақтарына жауапты сол 
жерден аламыз деп шешті.

Жиын соңында медицина саласының арда гері 
Тұрғанбай Маханұлы Денсаулық сақтау министрі-
нің жаңа қызметiне сәттiлiк тiлеп, ақ батасын бердi.

Шара аяқталған соң министр тұрғын дарды 
жеке мәселелері бойынша қабылдады.

Мұхаммедшах МАРАТҰЛЫ

ӘЛнАЗАРОВАнЫң «ДЕнСАУЛЫҚТЫ» 
ЖАҚСАРТУҒА ӘЛІ КЕЛЕДІ МА?..

Облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаев Сыр өңіріне арнайы 
жұмыс сапарымен келген ҚР Денсаулық сақтау министрі 
Ақмарал Әлназарованы қабылдады.

Денсаулық сақтау саласының негізгі көрсеткіштері, 
өзекті мәселелері туралы екіжақты пікіралмасу болды.

– «Мемлекет басшысының, Үкіметтің тапсырмасына 
сәйкес біз денсаулық сақтау саласының дамуына, 
медицина ұйымдарының материалдық-техникалық 
базасының нығаюына, олардың қажетті медициналық 
құрал-жабдықтармен қамтамасыз етілуіне, тапшы 
кадрларды даярлауға ерекше көңіл бөліп келеміз. 
Заманауи жаңа ғимараттарды ел игілігіне табыстап, 
медицина қызметкерлерінің жылы да жайлы жұмыс 
орнында халыққа сапалы қызмет етуі үшін барлық 
жағдай жасалуда. нәтиже жаман емес. Жалпы өлім-
жітім көрсеткіші өткен жылмен салыстырғанда бір 
деңгейде сақталса, ана өлімі 5,7 есе, сәби өлімі 
13,4%-ға төмендеді. 2023 жылдың қорытындысымен 
3 негізгі медико-демографиялық көрсеткіштің ныса-
налы индикаторына қол жетті. Президентіміздің, 
Үкіметтің Сыр өңірін ерекше қолдауының арқасында 
аймағымызда нәтижелі жұмыстар жүргізілуде. өткен 
жылы республикалық және жергілікті бюджеттен 52,1 
млрд. теңге қаралып, 23 медициналық нысан салынды. 

Оның 17-нің құрылысы аяқталды. Биыл 5,5 млрд. теңге 
қаржы бөлініп, 5 нысан құрылысы жүргізілуде, оның 
2-еуі пайдалануға берілді. Бұдан бөлек, “Ауылдық 
денсаулық сақтауды жаңғырту” ұлттық жобасы 
аясында 11 нысан құрылысына сатып алу конкурсы 
жарияланды. Мердігерлер анықталғаннан кейін тездетіп 
құрылысты бастаймыз. нысандар жыл соңына дейін 
ел игілігіне табысталады», - деді Нұрлыбек Машбекұлы.

Аймақ басшысы министрге Қызылорда қаласы мен 
аудан дарда салынуы тиіс бірқатар медициналық нысан 
құрылысына қажетті қаржы бөлу мәселесіне ықпал етуді 
сұрады. Мәселен, Қызылорда қаласындағы №4 және №5 
қала лық емханалардың құрылысы шешімін таппай келеді. 
Облыс тық медициналық жедел жәрдем стансасының бөлім-
шелеріне модульдік жедел жәрдем станциясын салу қажет.

Министр Ақмарал Шәріпбайқызы Қызылорда облысының 
медицина саласындағы жетістіктерін атап өтіп, аймақ 
басшысы көтерген мәселелер зерттеліп, шешу жолдары 
қарастырылатынын жеткізді.

Сыр өңіріне сапары барысында Денсаулық сақтау министрі 
Жаңақорған, Шиелі аудандарына барды. Әрі қарай БАҚ 
өкілдеріне брифинг өткізіп, көпбейінді облыстық ауру ханада 
сала қызметкерлерімен, “Достық үйінде” облыс халқымен 
кездесті. Азаматтарды жеке мәселелерімен қабылдады.

Қызылорда облысының әкімі н.нӘЛІБАЕВ:

ана өлімі 5,7 есе,
сӘбИ өлімі 13,4 пайызға Төмендеді
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 - VІІІ -
Былай қарасаң, Қазақстан – Азия 

мен Еуропаның екі арасын қосып 
жатқан ұлан-байтақ республика. 
Өзінің Компартиясы, өзінің үкіметі бар. 
Сыртқы істерге араласпағанымен, 
республика ішкі істерін өзі басқаруы 
керек қой. Осы елде ұлттың бетке 
ұстар адамдары кім, еңбекте алға 
шыққан озаттары кімдер? Оларды 
республика басшылары біліп отыруы 
керек емес пе. Жәй біліп қана қоймай, 
ұлттың байлығы болып саналатын 
таланттарды көздің қарашығындай 
қорғау да – солардың мойнындағы 
парыз ғой.

Ал, Қазақстан Компартиясының 
бірінші хатшысы Жұмабай Шаяхметов-
ке, идеология хатшысы Ілияс 
Омаровқа қарап, ондай парыз өтеліп 
жатыр деп айта алмайсың. Сол тұстағы 
министрлер кабинетінің төрағасы да 
ұлттық кадрларды сақтап қалуға бел 
шешіп араласа қойған жоқ. Солар 
ғылым мен мәдениет қайраткерлеріне 
көрінеу қиянат жасалып, айдалып 
кетіп жатқанда, бірде-біреуіне ара 
түсе алмады ғой. Осылардың ішінде 
идеология хатшысы Ілияс Омаровтың 
ғана ұлтқа жаны ашығанмен, ол ана 
жылы «Қазақ ССР тарихына» жауапты 
редактор болып, алғысөз жазыпты 
да, соған кінәлі делініп, биліктен 
шектеліпті... Қазір олардан гөрі екінші 
хатшы С.Круглов пен үгіт-насихат 
бөлімінің бастығы И.Храмковтың сөзі 
өтімді. Ал оларға шексіз билік беріп 
қойған – «үш әріптің» адамдары. Әсілі, 
КПСС пен КГБ – кіндігі бір, егіз көрінеді 
ғой. Екеуі мемлекетті кезек билейтін 
болса керек. Дәл осы жылдар – КГБ-
ның кезегі ме, кім білсін?!

Сонымен, басқа да «қылмыс-
тылармен» бірге президент Сәтбаевты 
да кез келген жиналысқа апарып 
талқылайтын болды. Ол жиналыстар 
бірте-бірте қатаң түс алып, дөрекілікке 
таман ойысып барады. Мүлде қисын-
сыз, жалалы сөздерге жауап берейін 
десең, сені ауыздан қағып, сөйлет пейді. 
Алматы облыстық, және қала лық актив 
жиналыстарында солай болды. Бір 
рет мінбеде сөйлеп тұрған Сәтбаевты 
алдын ала дайындалып келген тобыр 
жан-жақтан шуылдап, сахна дан қуып 
түсіргендей болды-ау! Не істейсің? 
«Халқым надан болған соң, қайда 
барып оңайын» деген сөзді ұлы Абай, 
сірә, осындайда айтқан шығар-ау.

Орталық партия комитеті Сәт-
баевты қорғау былай тұрсын, енді 
одан құтылғанша асықты. Жатса-тұрса 
ойлағандары – Қаныш Имантайұлын 
академия президенті қызметінен 
кетіру. Академиктер сайлаған басшы-
ны бұйрықпен түсіре алмайды екенсің. 
Сондықтан, у-шусыз, өз еркімен арыз 
жазып кетсе дейді.

Қаныш Имантайұлы жиналыс-
тардағы көп шуылдақтың кесірінен қан 
қысымы көтеріліп ауруханада емделіп 
жатқан-ды. Жұмабай Шаяхметов 
жоғарыдағы өтінішке көндіру үшін, 
идеология хатшысы Ілияс Омаровты 
жіберіпті. Неткен асығыстық! Тым-
құрса науқастың жазылып шығуын 
күтпеген. Айтатындары – сол баяғы 
бір ғана талап: өз еркімен арыз жазып, 
қызметтен кету. Бұл жолы Қаныш 
Иман тайұлы хатшының ұсынысын 
қабыл дамай, қатты-қатты сөздер ай-
тып қайтарған-ды.

Арада апта өткенде бұл әңгіме 
Бірінші хатшы Жұмабай Шаях-
метовтың кабинетінде жалғасты. 
Ауруханадан шығуын тағатсыздана 
күтіп отыр екен, үйге келген күннің 
ертеңінде-ақ шақырып алған. Мұнда 
да жаңалық жоқ. Бірінің аузына бірі 
түкіріп қойғандай, айтатындары – сол 
баяғы «өз еркімен қызметтен кету». 
Қосып айтқаны – «Ойлағанымыз – 
сіз дің амандығыңыз... Қайтек те сізді 
сақтап қалғымыз келеді» дейді өзінше 
қамқорсып. Сонда, Қанышты кімнен 
қорғамақ, неден сақтамақ? Ол жағын 
ашып айтпайды... Бұл кезде Сәт баев-
тың да жүйкесі жұқарып болған-ды.

– Осы сендердің бір сөзді сағыздай 
созып, қайталай беретіндерің не? – 
деді өзінен үш жас кіші хатшыны ықтыра 
сөйлеп. – Осынау ешкімге керегі жоқ, 
түкке тұрғысыз науқанды өршітпей, 
баяғыда-ақ басып тастауға болатын 
еді ғой. Ол қолдарыңнан келмеді. 

Биліктен айрылып қал-
дыңдар. Қазір Қазақстанды 
кім көрген билеп-төстеп, 
ойына келгенін істеп жүр... 
Мойындаңдар: сендердің 
ойлағандарың – менің 
аман дығым емес, өз қара 
бас тарыңнын қамы...

– Қанеке, үй артында 
кісі бар. Байқап сөйлеңіз! 
– деді Шаяхметов қарадай 
шиыршық атып.

– Сабыр ет. Мен сөзімді 

әлі аяқтағам жоқ, – деді Сәтбаев 
хатшыға үлкен көздерімен алая қарап. 
– Сендердің ойлағандарың – маған өз 
еркіммен арыз жаздырып, қызметтен 
кетіріп, қалайда менен құтылу ғой. 
Дәмеленбей-ақ қойыңдар, мен өз 
еркіммен бұл қызметтен кетпеймін. 
Себебі, бұл академияны мен өз 
қолыммен құрғанмын. Оны кімге 
тастап кетпекпін? Академияны иесіз 
қалдырып, кілең тобырлар талантты 
ғалымдарды талап жеу үшін бе? 
Мен қиыншылық кезде академияны 
өз еркіммен тастап кетсем, ертең 
халықтың бетіне қалай қараймын? 
Кісілік, азаматтық абыройымнан не 
қалады? Жоқ, Жұмеке, мен көзім тіріде 
ондайға жол бере алмаймын!

Шаяхметов те жарыла жаздап әрең 
отыр екен. Онсыз да шикіл сары жүзі 
өрт тен алаулап, тұтығып сәл тұрды да:

– Егер өз еркіңізбен кетпесеңіз, 
кетірудің басқа жолын табамыз! – 
дегенді айтып қалды.

–  Еркіңіз білсін... Билік қолдарыңда 
тұр ғой. Ол билік басқаға жетпесе 
де, қазақтың көзін құртуға молынан 
жетеді! – деп Сәтбаев орнынан тұрды 
да, қоштаспастан шығып кетті.

Сірә, қожайындары асықтырған 
болар, Орталық комитет те бұл 
істі кешіктірген жоқ. 1951-жылы, 
23-қарашада «Қазақ Ғылым акаде-
мия сының президенті, коммунист 
Қаныш Сәтбаевтың ісі» Орталық Коми-
тет Бюросында қаралды. Мәжіліс 
өте қатаң, әрі дөрекі түрде өтті. Ака-
демик Сәтбаевтың өзіне тағылған 
айыптың бірде-біреуін мойындамауы 
жоғары шенді партия шенеуніктерінің 
намысына қатты тисе керек, сол жерде 
ұлы ғалымды, ұлттың бір туар перзентін 
түкке тұрмайтын пар ток раттар 
арадай талады ғой. Сыпайы лықты 
былай жинап қойып, орыс тың адам 
аузы бармайтын небір былапыт, лас 
сөздеріне ерік бер ген... Бұл да ештеңе 
емес, орыс шовинис терінен бұдан 
өзге не күтесің. Жанға батқаны – сол 
Бюроға қатысып отыр ған қазақтардың 
ешқайсысы «Ау, жол дастар, бар кінәны 
бір кісіге үйе бер меңдер. Сәтбаевтың 
елге сіңірген еңбек тері де бар емес пе» 
деуге жарамады ғой!

Соған орай, қабылданған қаулы да 
тым рақымсыз, қатал болды: «Орталық 
Комитет Бюросы жолдас Сәтбаевты 
бұдан ары академия президенті, және 
геология институтының директоры 
қызметінде қалдыруды лайықсыз деп 
біледі. Оны бұл міндеттен босатуды 
Ғылым академиясының Жалпы 
жиналысында шешуді ұсынады».

Бас-аяғы шоп-шолақ екі-ақ сөй-
лем. Ұлы ғалымның отыз жылдық 
еңбегіне қарата айтылған бір ауыз 
жылы сөз, не рахмет жоқ... Мейлі, 
білгендерін істесін! Әйтеуір, Қаныш 
Имантайұлы неше айдан бері тыным 
бермей, мазасын алған мән-мағнасыз 
шуылдақтың біткеніне қуанды. Не 
істейсің, кейде осылай болады. 
Біреуге қараған күн осы да, қашан 
да. Қазақ ұлты әлі азат емес-ті. Өз 
басының билігі жоқ, сорлы құлдар 
кімді қорғап қалсын-ау! Әзірше қазақ 
деген халықтың құдай сүйер қылығы 
жоқ. Бірақ сол бишара халықты сүймей 
тағы тұра алмайсың...

Сол бір соңғы күн туралы ака-
демияның іс басқарушысы Г.В.Нечи-
тайло мынадай естелік қалдырыпты: 
«Қаныш Имантайұлы менің кабинетіме 
кіріп келгенде зәрем ұшты. Өңі боп-
боз, ұнжырғасы түсіп кеткен... Маған 
сәлемдесу ырымын жасады да, 
бүйірде тұрған орындықтардың біріне 
отыра кетті.

–  Мен енді президент емеспін, 
осыдан бір сағат бұрын мені ол мін-
деттен босатты, – деді менің бетіме 
самарқау көз тастап. – Григорий 
Васильевич, сіз әрі жас, әрі ақылды 
адамсыз ғой. Мынадай жағдайда мен 
не істеуім керек?

Мен басында не айтарымды біл -
мей сасып қалдым. Сол сәт ме нің 
есіме қауіпсіздік комитетінің акаде-
мияны қадағалайтын майоры маған 

кеше кеште құпиялап: «Сәтбаев ертең 
орнынан түседі және көп ұзамай 
тұтқындалады» деген сөзі түсе 
қалғаны. Соны еске алдым да:

– Дәл қазір сізге Мәскеуге бара 
тұрғаныңыз жөн шығар, – дедім 
себе бін толық айтпай. – Депутаттық 
куәлігіңізді беріңіз. Мен ертеңге 
Таисия Алексеевна екеуіңізге пойызға 
билет алып қояйын, – дедім бұдан ары 
сыр шашпауға бекініп.

Мен түнімен дөңбекшіп ұйықтай 
алмадым. Ертеңінде вокзалға барып, 

Сәтбаевтардың аман тұрғанын 
көргенде ғана жүрегім орнына 
түсті. Мен дереу жетіп бардым 

да, сөйлесіп те жатпай, теңкиген 
екі үлкен шамаданды ішке кіргіздім. 
Бұл кісілерді менен басқа шығарып 
салған бір жан жоқ. Таныс-білістер де 
көрінбейді. Купеге орналасқан соң, 
қоштасарда Қаныш Имантайұлы мені 
екі иығымнан бірдей қапсыра ұстап, 
үнсіз тұрып қалды... Не айтқысы келді 
екен? Екі көзінен жас парлап тұр. 
Тіпті соны жасырғысы да келмейтін 
сияқты... Ал мен біраз жыл дәмдес 
болған бастығымды Мәскеуге аман 
аттандырғаныма қуандым».

Иә, академиктің көз жасы... Бұл – 
әлемде сирек кездесетін құбылыс. 
Сөйтіп, геология-минералогия 
ғылымдарының докторы, профессор, 
Қазақ ССР Ғылым Академиясының 
толық мүшесі, әрі президенті, КСРО 
Ғылым Академиясының толық мүшесі, 
Қазақ ССР ғылымына еңбек сіңірген 
қайраткер, КСРО мемлекеттік және 
Лениндік сыйлықтардың лауреаты, 
ҚазССР Жоғарғы Советінің және 
КСРО Жоғарғы Советінің депутаты, 
екі мәрте Ленин Орденінің (жалпы, 
Қаныш Имантайұлы өмірінің ақырына 
дейін Ленин Орденін төрт рет алған) 
иегері Қаныш Имантайұлы Сәтбаев 
1951-жылы 24-қарашада өзінің туған 
астанасы Алматыдан Мәскеуге жылап 
аттанды. Жоғарыда аталған ғылыми 
атақтары мен алған сыйлықтары, 
депутаттық лауазымдары бір басын 
қорғап қалуға жараған жоқ. Өзгеге 
күнің қараған, құқықсыз құлдықта 
өткен опасыз жалған деген міне, осы!

Иә, академиктің сол күнгі көз 
жасында: қорлану да, өз халқына деген 
өкпе де, өмір бойы еткен еңбек, төккен 
тері, әншейінде ат тарта алмайтын 
атақ-дәрежесі қиыншылықта кәдеге 
аспай қалғанына ашулы ыза да, өкініш 
те, нала да, бәрі де бар еді. Әсіресе, өз 
халқы мен оның зиялы қауымы туралы 
ойлануда болатын. Пойыз үстінде 
тербеліп келе жатып, өзінің осыдан 
бес жыл бұрын Лондонда айтқан бір 
сөзі есіне түсті. 1947-жылы КСРО 
Жоғарғы Кенесі депутаттарынан 
құралған Совет делегациясымен бірге 
Ұлы Британияға барған-ды. Бұлар 
асықпай Англияның қалаларын он 
шақты күн аралады. Сондай күндердің 
бірінде делегация Лондонда, Унистон 
Черчилдің қабылдауында болған. 
Ағылшын алпауытына орыстар бәлен-
дей таңсық болмаса керек. Кездесу 
барысында Черчилдің назары әлсін-
әлі Сәтбаевқа түсе берді. Сол арада 
қысқаша таныстық басталған. Жөн 
сұраса келгенде, Қаныш Имантайұлы 
өзінің бір кезде ағылшын кәсіпкерлері 
жерасты байлығына қатты қызыққан 
және біраз пайдасын да көрген қазақ 
елінен екенін айтқан-ды.

– Солай деңіз... Ағылшын капиталы 
қазақ даласына дейін жеткен екен-
ау! – деді үй иесі разы болып. – 
Мен қазақтарды бұрын көрмеппін. 
Айтыңызшы, Сәтбаев мырза, қазақтың 
бәрі осы өзіңіз секілді мелжемді, 
бойшаң бола ма? – деген аузындағы 
сигарын рахаттана сорып тұрып.

Сонда Қаныш Имантайұлы 
бөгелместен:

– Мен – орта деңгейдегі қазақпын. 
Менің халқым менен әлдеқайда биік! – 
деп жауап беріп еді.

Артынан мұның жауабына қасын-
дағы сапарлас серіктері разы болып:

–  Жауабың жақсы шықты. 
Черчильді қатырдың! – десіп жатты.

Өз сөзінің нысанаға дөп тигеніне 
Қаныштың өзі де разы еді. Табан 
астында намысқа шауып айтылған сөз 
ғой – бәрі де. Кейін осы сөзі ел ішіне 
тез тарап кетті... Ал, шын мәнінде, 
мұның халқы ғұламаның өзінен биік 
пе? Ондай биікке көтерілген ұлт 
төңірегіне бажайлай көз салып, алды-
артын ойламас болар ма? Өзінің 
азаматын жат пиғылды адамдар 
соққыға жығып жатқанда, жабыла үн 
көтеріп, арашалап алмас па? Демек, 
бұл мәселені де қайта қарау керек.

- ІХ -
Мәскеу шаһары бас сауғалай барған 

Қаныш Имантайұлын бұрынғыдай 

құшақ жая қарсы ала қоймады. Олай 
болатыны, соңғы жылдары Мәскеудің 
де әуе райы тым жайма-шуақ емес-
ті. Сталин бұларға да ермек тауып 
берген. Мұнда да «Космополиттерге 
қарсы күрес» деген айдармен, негізінен 
еврейлерді ығыстыру науқаны жүріп 
жатыпты. Сондықтан ба, Қаныш білетін 
көп ғалымдардың қабағы пәс көрінеді.

Алғашқы күннен есте қалатын бір 
қызық көріністі айтпай кетуге болмас. 
Ерлі-зайыпты Сәтбаевтар мінген 
пойыз Мәскеуге қараша айының 

соңғы күні сәскеде келіп жеткен-ді. 
Жүрістері құпия болғандықтан ешкімге 
жеделхат салмаған. Демек, қарсы 
алатын ешкім жоқ-тұғын. Бірақ бұлар 
Қазан вокзалынан түсіп, перронға 
шыға бере өз көздеріне өздері 
сенбей таңырқап тұрып қалды. Шоқ-
шоқ гүл ұстаған бір топ қазақтар тұр 
алдарында. Араларында іссапармен 
келген академия қызметкерлері де 
бар секілді. Олар қолдарындағы 
шоқ гүлдерді Таисия Алексеевнаға 
құшақтатып, өздері бұрынғыдай Қаныш 
Имантайұлының асты-үстіне түсіп жүр.

– Демалысқа қыста шыққандарыңыз 
қалай? – деп қояды сөз арасында.

Сөйтсе, бұлар Алматыдағы соңғы 
жаңалықты, президенттің орнынан 
түскенін әлі естімепті. Сәтбаев дема-
луға келе жатыр деп алдынан шыққан 
түрлері ғой... Ой, сұмдық-ай, Қаныштың 
аузынан соңғы хабарды ести сала 
жаңағы қарсы алушылар алды-артына 
қарамай, зым-зия жоқ болды. Осында 
оқитын екі-үш аспирант қана қалыпты 
қастарында... Қаныш Имантайұлы 
қарқылдап күліп жіберді:

– Міне, біздің қазақтың дәл осы 
кездегі азаматтық, моралдық сиқы! – 
деді қасындағы Таисия Алексеевнаға 
қарап. – Мыналар менен Мәскеуде жүріп 
шошығанда, Алматыда қалғандарға не 
жорық? Алла-ай, біздің қазаққа қашан 
ес кірер екен?!

Бұлар «Москва» қонақ үйіне келіп, 
бұрын өздері жатып жүрген үйреншікті 
люкске орналасқан. Ертеңінде Қаныш 
Имантайұлы асып-саспай, өзін ретке 
келтіріп, КСРО Ғылым академиясының 
төралқасына бас сұқты. Бәрі де өзінің 
ескі таныстары, талай жиындарда тізе 
түйістіріп бірге отырған әріптестері... 
Бірақ осы жолы соларға өз бұйымтайын 
айтуға келгенде, «Намыстан, уа дариға, 
өлгенім жоқ» деп Біржан сал айтқандай, 
Қаныш та намыстан жарыла жаздап, 
іштей бір өртенді-ау! Ел аман, жұрт 
тынышта қазақ елінің маңдай алды 
ғұламасы, Ғылым Академиясының 
президенті «өз республикамнан қорлық 
көріп, бассауғалап қашып келдім» деп 
айтудың өзі ұят екен. «Ырың-жырың, 
талас-тартысы бір бітпейтін не деген 
бәтуасыз ел» дейтін болды-ау мыналар. 
Өйткені осы жалған «ұлтшылдыққа 
қарсы күрес» Қазақстанда ғана жүріп 
жатқан. Басқа республикалар сол 
бұрынғысындай айғай-ұйғайсыз, тып-
тыныш өмір сүруде.

Әйткенмен, КСРО Ғылым академия-
сының вице-президенті И.П.Бардин 
бас татқан біраз академикке өз жағ-
дайын жасырмай, шет-жағалап айтты 
да. Алайда өз іштерінде «космопо-
литтермен» алысып жатқан ғалымдар: 
«Осында біраз демалып, ес жинап 
ал. Түбі бір амалын табармыз» деген-
нен ары ештеңе айта алмады. Тек 
Иван Павлович Бардин ғана КСРО 
министрлер кеңесі төрағасының (Ста-
линнің) орынбасары И.Ф.Тевосянға 
телефон соғып, Қаныштың жағдайын 
біршама түсіндірген болды. Иван 
Федо рович Тебосян – бұрынғы Ауыр 
өнеркәсіп министрі, Қаныш Имантай-
ұлының ескі танысы ғой. Бірақ ол да 
көмекшісі арқылы «біраз уақыт күте 
тұрсын» деген жауап қайтарыпты.

Әсілі, Қаныш Сәтбаев бұл жолы 
Мәскеуге қызмет сұрай келген жоқ-ты. 
Мейлі, оған Мәскеуден, не Алматыдан 
лауазым қызмет бермей-ақ қойсын, 
күнкөріс керек болса, кез келген геоло-
гиялық экспедицияға қосылып, кен 
бар лау кәсібімен айналыса алады. 
Оның Мәскеуге келгендегі негізгі мақ-
саты – егер жоғарыға даты жетсе, рес-
публика зиялыларын біржола құр туға 
арналған өрескел науқанды тоқтату. 
Сұмдық қой, қазірдің өзінде тек Ғылым 
академиясы саласынан екі жүздей 
ғалым «істі» болып, Сібірге айда лып 
кетіпті. Бұлардан басқа оқу орын-
дарынан, облыстардан кінәлі бол ған-
дар қаншама! Егер осы бетімен кете 
берсе, қазақтың мәдениеті мен ғылы-
мында талантты ешкім қалмайды да, 
олардың орнын кілең кем талант тобыр-
лар басады. Соған тосқауыл қою керек.

Енді ойлап отырса, бұл мәселе 

Ғылым академиясы мен жекелеген 
шенеуніктердің қолынан келер іс емес 
сияқты. Бәрінің түп-төркіні орталықта 
жатыр. Сондықтан, Қаныш Имантайұлы 
қонақүйде уақытты босқа өткізбей, 
Қазақстандағы бар жағдайды баяндап, 
И.В.Сталинге және Г.М.Маленковке 
арнап жеке-жеке арыз-хат жазды. Ор-
талық Комитет басшыларынан еште ңені 
бүгіп қалған жоқ, республикадағы қазіргі 
жағдайды түгел баяндады. Машинкаға 
басқанда, Сталинге арналған хат 50 
бет, Маленковке арналған сол хаттың 

қысқаша нұсқасы 5 бет 
болды. Екі хатты да 
бөлек-бөлек конвертке 
са лып, сыртына адре-
сін жазып, ресми 
түрде Кремльдің хат 
бөлі міне апарып тап-
сырды.

Бұл хаттардың 
жауабы қолма-қол кел-
мейтіні белгілі. Сон-
дық тан акаде мияның 
емдеу бөлі мінен екі 
кісілік жолдама алды 
да, Таисия Алексеевна 
екеуі Кавказдағы 
Кисловод курортына 
жүріп кетті. Ку рортта 

бір айдай демалып, Мәскеуге қайта 
оралған. Орталық Комитеттен әлі хабар 
жоқ. Оның есесіне, наурыздың басында 
КСРО Ғылым академиясының президенті 
Несмеяновтан шақырту келді.

Кездесу барысында академия 
президенті Сәтбаевқа өз респуб-
ликасында қандай зобалаң туса да, 
мұнда ол туралы академия төрал-
қасының пікірі өзгермейтінін білдіріп, 
біраз жылы сөздер айтты. Сонан соң 
өз тарапынан Қаныш Имантайұлына 
екі түрлі қызмет ұсынды. Біріншісі 
– «академияның Орал бөлімшесін 
басқарыңыз, әрі Свердловтағы геология 
институтына директор боласыз» деді. 
«Ал егер алысқа бармай Мәскеуде 
қалғыңыз келсе, академияның геология-
география бөліміне төраға болыңыз! 
Ашығын айтсам, сіздің мәртебеңізді 
төмендетпеу үшін, соңғы қызметті 
жаңадан ойлап тауып отырмыз», – деп 
күлді президент.

Қаныш Имантайұлы жаңағы екі 
қызметтің де көңілінен шыққанын біл-
діріп, өз басына осыншама қамқорлық 
жасаған президентке шын жүректен 
алғыс айтты. Тек қана, Қазақстанның 
қазіргі ахуалы туралы Орталық Коми-
тетке жақында жазған хаты бар екен. 
Сол хатқа жауап келгенше күте тұруға 
рұқсат сұрады.

Бірақ Орталық Комитеттен әлі 
де тырс еткен хабар жоқ. Дүниеде 
белгісіздіктен, бірдеңені тағатсыз 
күткеннен жаман не бар? Қазақстаннан 
кеткелі, міне, төрт айдың жүзі болды. 
Содан бері жалғыз Әлкей Марғұланнан 
басқа арт жақтан іздеп келіп хал 
сұраған, не аман-сәлем жасаған бір 
пенде болсашы! Сонша жыл Қаныш 
Имантайұлы кімдерге қызмет істеген, 
япырау? Ұлытау мен Жезқазғанның 
кенін кім үшін қопарған? Ғылым 
Академиясын кім үшін ашып, кімдерді 
тәрбиелеген? Бәрі зая кеткені ме 
сол еңбектің? Жарайды, солар мұны 
әдейі іздеп келмей-ақ қойсын. Бірақ 
кездесіп қалғанда жылы шырай 
танытып, сәлемдесіп өтуге болады 
ғой. Кеше сұмдық болды: Қазақстаннан 
іссапармен келген бір академик осы 
қонақүйде жатыр екен. Күні кеше 
өзінің табанын жалап жүрген сол 
ғалым баспалдақта қарсы ұшырасып 
қалып, Қанышты көрсе де көрмеген 
болып өте шықты. Оларға қарағанда, 
Мәскеудің ғалымдарына рахмет! 
Атақты академиктер, геологияның 
қарт тарландары: В.А.Обручев та, 
И.П.Бардин де Қаныш Имантайұлын 
әлі күнге дейін төбелеріне көтереді.

Осындай ішқұса болып, зарыққан 
күндердің бірінде Мәскеуге іссапармен 
академик Шафих Шөкин келе қалды. 
Оба лы кәнеки, Сәтбаевтардың қонақ-
үй  дегі нөміріне әдейі іздеп келіпті. Осы 
болымсыз ғана ілтифатқа ерлі-зайып-
тылар мәз болды да қалды. Әрқай сысы 
екі жақтың жаңалығын айтып тауыса 
алсашы! Қаныш академия прези денті 
ұсын ған қызметтер жайында кім мен ақыл -
дасарын білмей жүруші еді. Сол тура лы 
жақсы көретін інісінің пікірін сұрады.

– Сізге сол екі қызметтің де керегі 
жоқ, – деді Шөкин Қаныштан ішкі сырын 
жасырмай. – Одан да, сіз Қазақстанға 
қайтыңыз. Несі бар, өкімет үлкен қызмет 
бермесе, Жезқазғанның өзінде-ақ істей-
сіз... Басқа жаққа кетіп қалсаңыз, хал-
қыңыз сізді түсінбейді. «Бүгін бар, ертең 
жоқ, қайдағы бір басшыларға өкпелеп, 
елден безгені несі» деп реніш білдіреді.

Тура айтылған жанашыр кеңеске 
Қаныш Имантайұлы қатты разы болып 
еді. Бейне бет алдынан жаңа бір 
жол ашылғандай көрінген. Баладай 
қуанғаны сонша, Таисия Алексеевнаға:

– Бәйбіше, бірдеңең болса шығар. 
Мынадай ақылды ұсынысты атап 
өтпесе бола ма? Бұрын қалай ойымызға 
келмеген? Кеттік Жезқазғанға! – деп 
орнынан атып тұрып еді.

Жезқазған десе Таисияның да 
жаны қалмайды. Дереу тоңазытқышта 
тұрған коньягін ала жүгірген. Сол 
күні арттарынан бір тайпа ел көшіп 
келгендей, геолог ғалымдар мәре-сәре 
болып еді (Ш.Шөкиннің «ҰҒА-ның ғұмыр 
жолы» кітабынан).

(Жалғасы бар.
Басы 11-16 нөмірлерде)
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Егемендіктің арқасында айта алмаға-
нымызды айтып, жаза алмағанымызды 
жазып, білмейтінімізді біліп, өшкенімізді 
тірілтіп, тарих қойнауына кіріп, елдігіміздің 
сонау алыстан басталатынына көзіміз 
жетіп отыр. Осыншама қазақ даласы деп 
аталатын аймақтың қаймағын бұзбай 
өзінің ұрпақтарына жеткізуге бар өмірін 
арнаған батыр бабаларымыз бен данышпан 
аталарымыздың аттары тарих беттерінен 
лайықты орын алуда.

Сыр бойын сыртқы шапқыншылықтан 
қорғап, елдің ауызбірлігін сақтап, отырық-
шылдыққа үйретіп, ел арасындағы озбыр-
лыққа жол бермей, әділеттілікті ту еткен 
батыр бабаларымыздың бірі – Қайқы батыр.

Аталығын әңгіме ететін болсақ 
арғы атасы Табын, одан бесінші атасы 
Өмірқұл, одан Қареке, Қаракеден Жанкісі, 
Жанкісіден Өтеулі, Өтеуліден Ұзақ, 
Ұзақтан Қайқы батыр.

Қайқы батыр 1845 жылы Ақмешіт 
уъезіне қарасты Байұзақ болысында өмірге 
келген. Ол 1916 жылы 73 жасында кәзіргі 
«Қалжан ахун» ауылында қайтыс болған. 
Оның бейіті «Қалжан ахун» мешітінің оң 
жағында орналасқан, кейін көтеріп Күмбез 
салынған. Қайқы батырдың әкесі Ұзақ та өз 
заманының белгілі батыры болған. Ол үлкен 
бір ел қорғау шайқасында қаза табады. 
Әкесінен ерте айырылған Қайқы өмірдің 
ащысын да, тұщысын  да көріп тез есейеді, 
ел ісіне ерте араласады. Ұрпақтарының 
айтуына қарағанда Батыр аса ірі тұлғалы, тез 
қимылдайтын шаршау дегенді біл мейтін аса 
найзагер, қылыштасуға да шебер, сойылды 
пайдалануда алдына адам келтірмеген 
деседі. Қарсы келген жиырма жауынгерді ат 
үстінде жығып кете береді екен.

Қыстың қақаған қарлы боранында 
бөрік киіп, құлағына қатқан мұзды 
қамшысының сабымен ұрып түсіріп жүре 
береді екен. Қайқы батыр ел-халыққа 
қиянат жасаушылардың іс-әрекеттеріне 
тоқтау салып отырған. Мысалы, Ақкөлбай 
деген қарапайым момын шаруаның қымбат 
бағалы затын табынның белгілі байы «үш 
ұра астық беремін» деп алып бермей кетеді. 
Мұны естіп Қайқы батыр байға барып 
Ақкөлбайдың алашағын алып берген 
көрінеді. Сонда әлгі бай:

– Әй, батыр мың Ақкөлбайдың сөзін 
сөйлеп, дауын даулағаныңмен мендей 
бола алмайды ғой, оның деген екен. 
Қайқы батыр өте еңбекшіл адам болыпты. 
Мәселен, қыс қыстайтын жеріне, аумағы он 
гектардан болатын аумаққа ағаш егіп, түрлі 
жеміс- жидек ағаштарын отырғызыпты.

Оның орны әлі күнге дейін Қайқы 
ағашы деп аталады. Оның еккен ағаштарын 
«Қалжан ахун» мешітін салғанда соған 
пайдаланған көрінеді. Кейін күтімсіздіктен 
өртеніп, қурап кетіпті.

Қайқы батырдың батыл шешімдері 
жәйлі ел арасында әңгімелер көп. Мысалы, 
1916 жылы «Қалжан ахун» Жалағаш 
кентінде дүние салады. Оны жерлеу 
мәселесі талас болады. Табынның Тартулы 
аталығы оны «Ақсайға» жерлейміз десе, 
Шөмішті аталығы оны өзінің мешітіне 
жерлейміз деп екі жақ болыпты. Сол кезде 
Қайқы батыр, қылышын суырып алып:

– Ахунды алып шығыңдар, ортасынан 
қақ бөлем, бір бөлігін «Ақсайға», екінші 
бөлігін Ахунның мешітіне алып кетіңдер, 

- депті. Содан қалың көпшілік таласты 
қойып Қалжан ахунды мешітіне апарып 
жерлеген екен.

– Қайқы батыр өте қайырымды адам 
болыпты. Қолынан келгенше жетім-
жесірлерге көмектесіп отырады екен. Бір 
жылдары Сырдария өзенінің  үстімен сең 
жүре бастаған кезде шанамен астығын 
алып келе жатқан кемпір-шал мұз ойылып 
суға түсіп кетеді. Соны көріп тұрған 
Батыр дария суына киімімен түсіп 
кемпір-шалды астығымен алып 
шығады. Бұл кез келген батырдың 
қолынан келетін іс емес екендігі 
айтпаса да түсінікті. Әлгі кемпір-
шал шын ықыластарымен Батырға 
«Үрім бұтағың көп болсын» деп бата 
беріпті. Ақпейілмен берген баталары 
қабыл болып Батыр бабамыз төрт ұл, 
бір қызды болып өсіп өрбіпті,-деп 
немересі Байна Наршаев еске алады.

Батырдың көптеген ұрпақтары 
Ұлы Отан соғысына қатысып, бір-
сыпырасы туған жеріне орала алма-
ды. Мәселен немересі Наршаұлы 
Әмір майдан даласында ерлік көрсетіп қаза 
тауыпты. Батырдың үлкен баласы Есжан 
өмірінің соңына дейін әкесінің қыстауында 
отырып шаруашылықпен айналысыпты. 

Батырдың екінші баласы Бекжан кеңес 
үкіметі кезінде жауапты қызмет атқарып, 

1920 жылы Шығыс мұсылмандарының 
Баку қаласында өткен Құрылтай жина-
лысына қатысқан көрінеді.

Батырдың бел баласы Әбілда емшілік 
жасаумен айналысып, елдің ықылас-ілтипа-
тына бөленіпті. Батырдың Нарша атты 
баласы аса қайратты, ержүрек, еңбекшіл 

адам екен, ол 1941 жылы дүние салыпты. 
Оның баласы Наршаев Байна 1940 жылы 
туған. Қазалы ауылшаруашылығы техни-
кумын және Жамбыл қаласындағы Мемле-
кеттік гидромелиорация институтын 
бітір ген. Ұзақ жыл «Коммунизм» және 
«Ақсу» кеңшарларында механизатор, 
гараж меңгерушісі, бас инженер-механик 
болып абыройлы жұмыс жасап 1996 жылы 
зей нет керлікке шығады. Еңбек еткен 

кезінде «Лениннің 100 жылдығы», «Еңбек 
ардагері» медальдарымен және «Құрмет 
белгісі» орденімен наградталады. Бүгінде 
22 немере мен 4 шөпшектің атасы Байна 
Наршаев аудандық жарық беру мекемесін-
дегі ардагерлердің бастауыш ұйымына 

жетек шілік жасап, қоғам жұмысына 
белсене араласып жүрген аудандағы 
беделді де, белді қариялардың бірі. 

Батырдан тараған ұрпақ бүгінде 67 
шаңыраққа (отбасына) жетіп, егемен-
ді еліміздің 305 азаматы болып отырған-
дығын біреу білсе, біреу білмейді, ұрпақ 

жалғастығы, ата-ана арманы деген осы 
болар.

«Базарда мың кісі, сүйгеніңе сәлем бере-
сің» дегендей өзім ең бір  жақын тарта жақсы 
көретін, сыйлас азаматтың бірі Темірхан 
Бекжанов еді. Онымен менің таныс тығым 
1972 жылдың желтоқсан айы нан басталған-
ды. Бұл кез менің аудандық партия комитетіне 
ұйымдастыру бөлімінің мең геру шісі болып 
Арал аудандық партия комитетінен ауысып 

келген кезім болатын. 
Аудандық партия комитеті 

осы күнгі аудан әкімшілігі орна-
ласқан үйде жұмыс жасайтын. 
Аудан дық кеңес атқару комитеті 
кәзір гі аудандық Салық коми теті 
тұратын ғимаратта бола тын. Екеуі-
нің ортасында аудан дық ауыл шаруа-
шылығы басқар масының кеңсе сі бар 
еді. Кейін ол бұзылып кетті. Аудандық 
партия коми тетінің бірін ші хатшысы 
Сұл тан Шаханұлы Аманов, екінші 
хатшысы Қаһарман Тоғызбайұлы 
Табынбаев идеология жөніндегі 
хатшы Нәзтай Сермаханова, ұйым-

дастыру бөлімінде өзім едім, үгіт наси хат 
бөлімінде Мәжит Әбзалиев, жалпы бөлімде 
меңгеруші болып Мәжит Сағидатов жұмыс 
жасайтын. 

Ал енді аудандық кеңес атқару коми-
тетіне келетін болсақ  төраға болып Сейт-
нәби Мұқашев, орынбасарлары болып 
Темір хан Бекжанов пен Мәді Әбдраманов 
қызмет атқаратын. Жұмыс бабында бұл 
екі мекеменің қызметкерлері бірімен 
бірі тығыз байланыста болатынбыз. Мен 
бөлімді Сәду Шадаев ағамыздан қабылдап 
алған едім. Ол маған дейін ұйымдастыру 
бөлімінің меңгерушісі болып қызмет 
атқарып, аудандық халықтық бақылау 
комитетінің төрағасы болып ауысқан-
ды. Оның алдында бұл бөлімді Темірхан 
Бекжанов басқарыпты. Қызмет бабында 
бұл екі азаматпен жиі араласатынмын. 
Бөлімнің жұмысы жәйлі олардан ақыл-
кеңес алып отыратынмын. Өйткені олар 
партия жұмысын жетік білетін.

Ендігі әнгімем Темірхан Бекжанов 
жәйлі болмақ. Оның атақты Қайқы батыр-
дың немересі екенін кейін білдім. Себебі, 
ол кезде ру сұрамайтынбыз. Ол болса 
мен Қайқы батырдың немересімін деп 
айтпайтын. Бәз біреулердей мақтану 
деген ді білмейтін. Жалған айтудан қашық 
жүретін. Кейбіреулердей жағыну дегенді 
жаны қаламайтын.

Өмір дегенің қызық қой. Оның адамды 
биіктететін де, төмендететін де қилы 
соқ пақтары да болады. Соның барлы-
ғын жеңе білген адамды нағыз мықты 
адам, нағыз азамат деуге болады. Ол 
сондай азаматтың бірі болатын. Кеңшар 
директорлығынан ауысып училищеге 
директордың орынбасары болып қызметке 
барғанда, жұмысты олқысынбай, отаныңа, 
халқыңа барыңды аямай адал еңбек ет 
деген қағиданы берік ұстаған еді. Орайы 
келгенде айтуға тура келеді. 1986-1988 
жылдары осы училищеге онымен бірге 
ұстаздық жұмыс жасауға тура келді. Бұл 
жылдары бұл оқу орнында бұрын аудандық 
партия комитетінің бірінші хатшысы 
болып қызмет жасаған Болтай Тасыбаев, 
онтөрт жыл аудандық «Жаңадария» газе-
тінің редакторы болған белгілі ақын, жазу-

шы Зордан Салықбаев, ұзақ жыл мектеп 
директоры болып қызмет атқарған Сансыз-
бай Досболов сынды ауданға, облысқа 
танымал азаматтар ұстаздық жасайтын 
еді. Осында еңбек етіп жүргенімде ком-
мунистер мені бастауыш партия ұйымы-
ның партбюро хатшысы етіп сайлады. 
Училище директоры Рысбай Каримов 
өзіміз тәрбиелеген білікті маман, іскер кадр 
болатын. Ол кезде училище оқушыларының 
басым көпшілігі ауыл балалары болатын. 
Олардың сабаққа қатысуы ойдағыдай емес-
тұғын. Үлгі рім  дәрежелері де айтатындай 
емес-ті. Енді осы мәселелерді жеңіп, учи-
лищені алдыңғы қатарлы оқу орнына көтеру 
міндеті тұрды. Ол үшін жоғарыда аталған 
азаматтарды парт бюро құрамына кіргізіп, 
жұмыс қа кірісіп те кеттік. Жетекшіміз 
дирек тордың орынбасары Темірхан Бек -
жанов болды. Әрқайсымыз бір-бір кеңшар-
ға барып, шаруашылықтарды аралауға 
кірістік. Оқушылардың ата-аналарымен 
кездесіп, жергілікті жердің басшыларының 
қатысуымен жиын өткі зіп, онда балалардың 
келешегі туралы, алатын мамандықтары 
жәйлі кең көлемде түсінік жұмыстарын 
жүргіздік.

Осы жұмыстар кезінде өз нәтижесін 
берді де. Балалардың сабаққа қатысуы, 
үлгірімі талап дәрежесіне жетіп, училище 
облыстағы алдыңғы қатарлы оқу орнына 
айналды. Оны бітірген оқушылардың алды 
аудан басқару дәрежесіне дейін көтерілді.

Т.Бекжанов балаларға тәрбие мен білім 
берудегі еңбегі, училище қабыр ғасында 
жасаған өнегелі жұмыстары сол жылдары 
қызметтес болған азаматтардың әлі күнге 
дейін есінде.

Жылдар өткен сайын тумысынан 
тұл ғасы биік адами қасиеттерімен бас-
қа лардан бөлек ерекшеленіп тұратын 
абзал азаматтар қай елде де баршылық. 
Сондай жандардың қатарында бол ған 
Темірхан Бекжанов барынша адал, бір-
сөзді, әңгімені бүкпей, бұқпан тай ламай  
айтатын, ұшқыр ойлы, көп оқып, ойына 
көп тоқыған, қандай да болмасын мәселені 
ақылға салып, сабырмен шешетін, жан-
жақты білімді, білгенін үйретуден жалық-
пайтын, өзі де үнемі іздену үстінде 
жүре тін, жаны жайсаң жан еді. Ағамыз 
дүние ге қызықпайтын. Дүние жинаудан 
аулақ болды. Өзімен қызметтес кеңшар 
директорлары қолдарында бар билікті 
пайдаланып, байлықтың тай қазанын 
қай натып, дүниенің шаңын шығарып 
жүргенде, ол қарапайым ғана өмір кешкен 
еді. Менің өз басым соның куәгерімін. Ол 
тазалықты, адалдықты, батылдықты қатар 
алып жүрген абзал азамат еді. 

Оның балалары да бұл күнде халық тың 
ықыласына бөленіп жүр. Розасы ұстаздық 
жасаса, Ерболы «Құмкөл Сервис» меке-
ме сінде жауап ты инженерлік қызмет 
атқарады, Ерболаты белгілі кәсіпкер. Тараз 
қаласында тұрады, Сәулесі аудандағы 
білікті дәрігердің бірі, Әлиясы Алматы 
қаласында тұрады, дәрігер. Кенжесі Ермек 
аудан әкімшілігінде жауапты жұмыс 
атқарады, ұрпақ жалғастығы деген осы.

Шыңғыс АйБОСынОВ
Қазақстан Журналистер одағы мен 

Халықаралық Жазушылар одағының 
мүшесі, 

Жалағаш ауданының Құрметті Азаматы

Темірхан Бекжанов 1929 жылы туған. 1944 
жылы №123 орта мектепті бітіргеннен кейін 
1944-1945 жылдар аралығында Қаракеткен 
станциясындағы МТС-те трактор бригадасында 
есепші болып жұмыс жасаған.

1946 жылы Қызылорда қаласындағы Н.В.Гоголь 
атындағы (қазіргі  Қорқыт Ата) педагогикалық 
инс титутына оқуға түсіп, оны 1950 жылы бітіріп 
шығады. 1962 жылы сырттай оқып Алматы қала-
сындағы Қазақтың  ауылшаруашылығы институтын 
бітіреді. Сөйтіп ұстаздық және ғалым-агроном 
мамандығын игереді.

Еңбек жолын ұстаздықтан бастаған ол 1952-
1974 жылдар аралығында Жалағаш аудандық 
партия комитетінде Саяси ағарту кабинетінің 
меңгерушісі, Сырдария аудандық партия коми-

тетінің үгіт-насихат бөлімінің меңгерушісі, Жалағаш аудандық партия комитетінің 
ұйымдастыру бөлімінің меңгерушісі, Жалағаш аудандық кеңесі атқару комитеті 
төрағасының орынбасары қызметінде болады. 1974 жылы «Коммунизм» 
кеңшарына директорлық қызметке жіберіледі. 1975 жылдың ақпан айында 
«Коммунизм» кеңшарының екіге бөлінуіне байланысты «Ақсу» кеңшарына 
директор болып тағайындалады.

1980 жылдан зейнеткерлікке шыққан 1989 жылға дейінгі кезең ішінде қыстақ 
орталығындағы №150 кәсіптік–техникалық училищеде директордың оқу-
тәрбие жұмыстары жөніндегі орынбасары болып абыройлы еңбек етті. Еңбек 
еткен жылдары, яғни 28 жыл бойы аудандық партия комитетінің мүшесі және 
аудандық кеңестің депутаты болып сайланды.

1945 жылы 6 маусымда КСРО Жоғарғы Кеңесі жарлығымен «Ұлы Отан 
соғысы кезіндегі еңбектегі ерлігі үшін» медалімен,  «Лениннің туғанына 100  
жыл» медалімен, «Құрмет белгісі» орденімен, «Ұлы Отан соғысының Жеңісіне 
30 жыл», «Ұлы Отан соғысының Жеңісіне 40 жыл» мерекелік медальдарымен 
марапатталды. Әр жылдары жұмыстағы жақсы нәтижелері үшін Қазақ ССР 
Оқу министрлігінен бастап, облыстық партия комитеті мен халық депутаттары 
облыстық кеңесі атқару комитетінің «Құрмет  грамоталарымен» бірнеше рет 
марапатталыпты.

ҚайҚы батырдың немересі

Қайқы батыр
өз дәуірінде ақындардың

жырларына да арқау болған,
мысалы: 

Үш жүзден кеңеске мол ағалар көп,
Сауранбай батыр Қайқы, Басқынбаймен 

Жалғанның ерлері осы дастархандас,
Әбілда, Смайыл мен Жүсіпназар, 

заманның нақыптары бір бағалас,
Ақберген, Алданазар Әлі Жүсіпбек,

Аппаз би озық ақыл, ер Мұңайтпас, -
деген жыр жолдары соның

дәлелі.

«БЖЗҚ» АҚ (бұдан әрі – БЖЗҚ, Қор) Қорда 
міндетті зейнетақы жарналары және (немесе) 
міндетті кәсіптік зейнетақы жарналары есебінен 
қалыптастырылған зейнетақы жинақтары бар 
және жалпыға бірдей белгіленген зейнет жасына 
жеткен адамдардың, сондай-ақ, егер мүгедектігі 
мерзімсіз болып белгіленсе,бірінші және екінші 
топтағы мүгедектігі бар адамдардың БЖЗҚ-
дан зейнетақы төлемдерін белгіленген кесте 
бойынша алуға құқықтары бар екенін еске 
салады. 

Қордан зейнетақы төлемдерін зейнет жасына 
толуына байланысты тағайындау үшін алушылар 
тұрғылықты жері бойынша ХҚКО-ға, ал бірінші 
немесе екінші топтағы мүгедектіктің белгіленуіне 
байланысты төлем алу үшін Қор бөлімшелеріне, 
электрондық цифрлық қолтаңбасы бар болса 
БЖЗҚ сайты арқылы уақытылы жүгінулері 
қажет. Алушы зейнет жасына толғанға дейін 
10 күн бұрын ХҚКО-ға өтінішпен бірге қажетті 
құжаттарын өткізуі керек. Біз осы мерзімді қатаң 
сақтауға кеңес береміз. Себебі, бұл мемлекеттік 
зейнетақыны алу үшін өте маңызды, оны 
тағайындау үшін ұсынылған құжаттар бойынша 
еңбек өтілін тексеру қажет. Оған қоса, заңнамаға 
сәйкес жасына байланысты зейнетақы және 
мемлекеттік базалық төлем тағайындау өтініш 
берілген күннен бастап жүргізіледі. Мұндай күн 
болып өтініш пен қажетті құжаттар «Азаматтарға 
арналған үкімет» мемлекеттік корпорациясында 
(бұдан әрі - Мемлекеттік корпорация, ХҚКО) 
тіркелген күн есептеледі.

Естеріңізге сала кетейік, жасы бойынша 
зейнетақыны жалпыға бірдей белгіленген зейнет 
жасына толған адамдар ала алады: 2024 жылы 
ерлер 63 жасқа, әйелдер 61 жасқа толғанда. БЖЗҚ-
дан берілетін зейнетақы төлемдері зей нет  ақы 
жинақтары таусылғанға дейін жүзеге асырылады. 

Сонымен қатар, БЖЗҚ-дан зейнетақы 
төлемдерін жүзеге асыру бойынша проактивті 
қызмет көрсету мақсатында зейнет жасына 
толған, Қорда зейнетақы жинақтары бар, бірақ 
төлем алуға өтініш білдірмеген тұлғалар 

бойынша БЖЗҚ Мемлекеттік корпорациямен 
бірлесіп, осындай азаматтарда жасына бай-
ланысты тағайындалған зейнетақы төлем-
дерінің және бюджет қаражаты есебінен 
мемлекеттік базалық зейнетақы төлемдерінің 
бар-жоқтығын жыл сайын салыстырып, 
тексеру жұмыстарын жүргізеді.

Жыл сайынғы салыстыру нәтижелері бойын-
ша бюджет қаражаты есебінен тағайындалған 
зейнетақы төлемдері бар адамдар анықталған 
кезде БЖЗҚ оларға Мемлекеттік корпорациямен 
жасалған тиісті келісім шеңберінде зейнетақы 
төлемдерін жүзеге асырады. 

Мәселен, ағымдағы жылдың 1 наурызына 
қарай жыл сайынғы салыстыру нәтижелеріне 
сәйкес зейнетақы жасына толған, БЖЗҚ-да 
зейнетақы жинақтары бар және оны төлеуге 
өтініш білдірмеген 200 мыңға жуық адам 
Мемлекеттік корпорацияның мәліметтері 
бойынша анықталды: 

• 45 мыңға жуық адам жасына байланысты 
зейнетақы төлемдерін/базалық зейнетақы 
алмайды; 

• шамамен 92 мың адам бюджет қаражаты 
есебінен жасына байланысты/базалық зейнет-
ақы /еңбек сіңірген жылдары үшін зейнетақы 
төлемдерін алады, оның ішінде:

- ағымдағы жылы 20 мыңға жуық азамат 
БЖЗҚ-дан зейнетақы төлемін алу үшін тұрғы-
лықты жері бойынша ХҚКО-ға өз бетінше өтініш 
білдірді;

- 72 мыңға жуық азаматқа салыстыру 
нәтижелері бойынша БЖЗҚ-дан зейнетақы 
төлемдері проактивті форматта тағайындалды;

•	 63 мыңға жуық адам Қазақстан 
Респуб ликасынан тыс жерлерге тұрақты тұруға 
кеткен не қайтыс болған адамдар санатында.

Осылайша, жоғарыда көрсетілген салыс-
тырып тексеру нәтижелері бойынша БЖЗҚ 
ағымдағы жылдың наурыз-сәуір айларында 
72 мыңға жуық азамат ХҚКО-ға проактивті 
форматта жүгінбесе де, БЖЗҚ оларға 
зейнетақы төлемдерін жүзеге асырды.

ЗЕйнЕТАҚЫнЫ нЕЛІКТЕн 
УАҚЫТЫЛЫ РЕСІМДЕУ КЕРЕК?

Облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаевтың төрағалығымен Қызылорда қаласындағы бірқатар маңызды мәселе 
талқыланған мәжіліс өтті. 

– «Өздеріңізге белгілі Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Кемелұлы тоқаевтың бастамасымен «таза 
Қазақстан» республикалық акциясы өтуде. Акция аясында қала тазалығы мен абаттандыру жұмыстарын 
қарқынды жүргізу қажет. Бүгінде қоғамда жиі көтерілетін мәселелердің бірі - ауыз су сапасы. Осы түйткілдерді 
шешіп, уақытылы су берілуін қадағалаңыздар. Коммуналдық қызметтер үздіксіз жұмыс жасауы керек. Жылу 
маусымына дайындық та назардан тыс қалмасын. Осы кезден бастап жұмысты бақылауға алыңыздар. 
тұрғындардың қауіпсіздігін сақтау мақсатында барлық электр трансформаторларының жабық болуын 
қамтамасыз етуді тапсырамын», - деді Нұрлыбек Нәлібаев.

Сонымен қатар аймақ басшысы мереке күндері жұмыс істейтін коммуналдық мекемелердің қызметкерлеріне 
сыйақы беру мәселесін қарастыруды жүктеді. Сыр өңірінде жол инфрақұрылымын, көлік қатынасын дамыту 
саласында ауқымды жобалар қолға алынуда. Оның ішінде, аймақ тұрғындарының сұранысына орай авто және 
теміржол үстінен өтетін көпір өткелдері құрылысы қарқын алған.

Өткен жылы республикалық және облыстық бюджет есебінен 5,7 млрд. теңгеге «Батыс Еуропа – Батыс Қытай» 
автодәлізі бойындағы жол айырығына салынған жаңа көпір пайдалануға берілді. Сонымен қатар 1 млрд теңгеге 
жуық қаржыға Қызылорда қаласының Белкөл кенті мен Яссауи көшесі тұсында, Жалағаш ауданы орталығында 
теміржол үстінен өтетін жаяу жүргіншілер көпірі ел игілігіне табысталды. Арал ауданында 3,1 млрд. теңгеге автожол 
көпірінің құрылысы қарқынды жүргізілуде. Қаланың Шанхай мөлтек ауданы тұрғындарының көптен бері көтерген 
мәселесі де оң шешімін тапты. Қазір облыс орталығында абаттандыру бойынша 213 жоба жүзеге асуда, оған 12,7 
млрд теңге жұмсалмақ. Сондай-ақ, 160 көше 31,7 млрд теңгеге жөнделеді.

заманауИ газ өҢдеу өнеркӘсібін құрамыз?
ресми дерек бойынша: Қазақстан Премьер-

Министрі Олжас Бектеновтің төрағалығымен 
Энергетика министрлігі және «ҚазМұнайГаз», 
QazaqGaz, «Самұрық-Энерго», KEGOC, «Самұрық-
Қазына» ҰӘҚ компаниялары басшылығының 
қатысуымен Энергетикалық кеңес отырысы өтті. 

Күн тәртібінде Қазақстан Республикасының Прези-
денті Қасым-Жомарт Тоқаев пен Қатар мемлекетінің 
Әмірі шейх Тәмим бен Хамад Әл Тәни арасында биылғы 
ақпан айында қол жеткізілген уағдаластықтардың 
орындалуын бақылау мәселесі қаралды. 

 «QazaqGaz» ҰК» АҚ басқарма төрағасы Санжар 
Жаркешов бірлескен газ жобаларын іске асыру бары сы 
туралы баяндады. Қатардың UCC Holding компания-
сымен бірге қуаттылығы жылына 1 млрд м3 және 2,5 
млрд м3 болатын екі газ өңдеу зауыты, жаңа КС-14 
компрессорлық стансасы және «КС-14-Қостанай-
Ақтөбе» магистралды газ құбыры, сондай-ақ «Бейнеу-
Бозой-Шымкент» МГҚ екінші желісі салынады.

ГӨЗ құрылысы өңдеу қуатын арттыру арқылы шикі 
газды тиімді пайдалануға бағытталған. «Бейнеу-Бозой-
Шымкент» магистралды газ құбырының екінші желісін 
салу оңтүстік, орталық және солтүстік өңірлерді газбен 
жабдықтаудың, сондай-ақ экспорт көлемін сақтаудың 
арқасында Қазақстанның энергетикалық қауіпсіздігін 
қамтамасыз етеді.

Жаңа компрессорлық станса мен «Ақтөбе-Қостанай» 
магистралды газ құбырын іске қосу Қостанай облысының 
халқы мен өңірдің өнеркәсіп кәсіпорындарын көгілдір 
отынмен қамтамасыз етуге мүмкіндік береді. 

«Қазақстан Президенті мен Қатар Әмірі арасын-
дағы уағдаластықтар еліміздің экономикасы үшін аса 
маңызы бар бірқатар мега-жобаларды бірлесіп іске 
асыруға мүмкіндік береді. Біз Қазақстанда заманауи 
қуатты газ өнеркәсібін құру жолында орнық ты түрде 
алға жылжып келеміз. Жобаларды іске асыруда 
ешқандай іркілістер болмауы керек. Барлық мәселе 
менің жеке бақылауымда», — дейді Олжас Бектенов. 

КОММУнАЛДЫҚ МЕКЕМЕЛЕР 
ҚЫЗМЕТІн БАҚЫЛАП ОТЫР
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«Ақшамның асханасы»

Жұлдызың
айтады...

ТОҚТЫ.
Іскерлік 

бағытында 
соншалықты өзгеріс жоқ. Содан да 
мүмкіндігіне қарай демалуға, күш 
жинауға көп уақыт бөліңіз. Өз-өзіңізге 
қатаң талап қоя бермеңіз.

Спортзалға барыңыз, табиғатқа 
шығыңыз. Белсенділігіңіз кәсіби 
мәселеде кәдеге жарап қалады.

Айдың ортасында кез-келген істі 
жеңіл атқарасыз. Көптен бері ойлап 
жүрген, бірақ батылдық жетпеген іске 
тәуекел етіңіз. Батыл бастай беріңіз, 
бәрі оңынан болады. Тек сақтықты 
ұмытпаңыз, әрі ақылмен істеңіз.

Айдың соңғы жағы өте қолайлы. 
Мүмкіндікті жіберіп алмасаңыз, 
қызметте де жақсы жаңалық болады, 
кіріс те көбейеді.

ТОРПАҚ
Жақын адамыңызбен үйлесім 

табуға тырысыңыз. Өзгерткіңіз келетін 
тұстарды бірге талқылаңыз, басқаның 
да пікіріне құлақ асыңыз. Екі жақты 
сезім өзара байланысты нығайта 
түседі.

Өз жұбын таппаған Торпақтар үшін 
жақсы таныстық болғалы тұр.

Айдың алғашқы жартысында 
ештеңеге бас қатырмай, тыныш 
өткізесіз. Алайда тыныштықтың 
ұзаққа созылғаны да қолайсыз. 
Көптен бері ұмтылып жүрген нәтижеге 
жете алмай қаласыз.

Айдың соңында сынаққа, 
немесе ауқымды есеп беруге әзірлік 
басталады. Ісіңізді тәртіпке келтіріп, 
“қоқыстан” тазартып, ұзақ мерзімге 
алдағы іс-қимылға жоспар құрасыз.

ЕГІЗДЕР
Осы уақытқа дейін жасырынып 

келген таланттарыңыз, 
шығармашылық қабілеттеріңіз 
ашылады. Айдың бас жағында 
мінез-құлқыңызға, эмоциональды 
жағдайыңызға назар аударыңыз. 
Шыдамсыз, ашуланшақ болып 
барасыз. Дау-дамайдан, өсек-аяңнан, 
әсіресе жұмыс аясында аулақ жүріңіз.

Айдың ортасы кез-келген 
мәселеде бастамашыл болуға 
қолайлы. Көптеген Егіздердің жеке 
өмірінде жақсы өзгерістер болғалы 
тұр. Жаңа таныстықтар уақыты, 
романтикалық қана емес, достық та 
қарым-қатынастар күшейеді.

Ескі іскерлік қарым-қатынастарды 
қалпына келтіре отырып, жаңа қарым-
қатынастар да қалыптасуға қолайлы 
кезең.

Маңызды мәселелерді кейінге 

қалдыра бермеңіз, қанша жерден 
қалап тұрсаңыз да. Әсіресе, айдың 
соңында мұқият болыңыз. Барлық 
мәселеде өте абай болу керек.

Асығыс шешімдердің соңы 
қате ліктерге әкелуі мүмкін. Содан 
сақтаныңыз. Ойланбаған шығындар 
болуы мүмкін, содан да соңынан 
өкінбес үшін бір сәттік шешім 
қабылдамаңыз.

ШАЯн
Айдың бас жағында қатты 

шаршайсыз. Көбірек демалуға 
тырысыңыз. Мүмкіндігіне қарай. Бірақ, 
диваннан түспей жатып алмаңыз, 
жағымды іспен айналысқан жөн, 
достармен кездесіңіз, қыдырыңыз.

Жаңа таныстыққа, бұрынғы 
байланыстарды қайта қарауға 
қолайлы уақыт. Берерін беріп болған, 
тек әншейін  ауыр жүк болып жүрген 
қарым-қатынастардан құтылыңыз. 
Өткенге жабысып қалмаңыз, 
айналаңызға жаңа адамдар жинаңыз. 
Қиын уақытта соларға арқа сүйей 
аласыз.

Жұмыста бәрі бірқалыпты емес, 
көп күш жұмсауға тура келеді, нәтиже 
бірден болмайды. Әрине, бұл ынтаны 
әлсіретеді, бәрібір өз мақсатыңызға 
адал болып, қиындықтарды жеңуге 
тырысыңыз. Өктемдік танытпай, 
шығармашылықпен іс істесеңіз бәрі 
оңды болады. Ақыр соңында өз 
еңбегіңіздің нәтижесін көресіз.

АРЫСТАн
Жақындарыңыздың, 

әріптестеріңіздің, қызметкерлеріңіздің 
қолдауы көңіл қуантады. Қозғал-
май тын мүлікке қатысты мәселені 
шешуге, немесе көптен бері ойлап 
жүрген жөндеу жұмысын бастау ға 
қолайлы уақыт. Бәлкім, туысқан-
дардың бірі, немесе беделді жанның 
бірі көмек қолын созар.

Басшы Арыстандар ұжымда тәртіп 
орнатады, көптен бері жаңартуды 
қажет етіп жүрген процесстерді 
табысты қайта құрады. Келіссөздер 
менен ресми сапарлар сәтімен өтеді. 
Жұмыс әдеттегіден көп, алайда 
Арыс тандардың шыдамдылығы, 
табандылығы бәрінен алып шығады. 
Міндеттің көбеюіне орай эмоциялық 
қиындықтар болуы мүмкін. Бірақ, ұзақ 
емес.

Айдың соңы әсерге толы, 
қол жеткізген нәтиженің қуанышы 
керемет. Әсіресе білім алып жүрген, 
немесе ғылыми жұмыспен айналысып 
жүргендер үшін табыс мол. Сондай-ақ 
іскерлік те, демалыс бағытындағы да 
жол сапарлар сәтті болғалы тұр.

БИКЕШ
Бұл айдағы ең басты құндылық 

өзіңіздің және өзгелердің алдындағы 
адалдық. Алғашқыда ойдағы 
жоспарларды жүзеге асыру қиынға 
соғады. Жүзеге асыру барысында 
өзгерістер жасауға тура келеді. 
Мүмкіндігіне қарай тырысу керек. 
Алайда менікі дұрыс деп табандап 
тұру да ақылға келе бермейді.

Барлығын жан-жақты таразылап 
барып, шешім қабылдаңыз. Ең негіз-
гі кеңесші – түйсігіңіз. Дегенмен 
тәжі рибелі жандардың айтқанын да 
тыңдау керек. Өмірдің қайсыбір кезе-
ңінде болмасын өткеннің қателігін 
жөндеу ешуақытта да кеш емес. Жа-
қын адамдардың қолдауы өте құнды.

Айдың екінші жартысында көңіл-
күй көтеріңкі, күн сайынғы мәсе-
лелерді шешу қиынға соқпайды. Текке 
әуре болмағаныңызды байқайсыз.

Бикештердің кейбіріне қызықты 
іскерлік ұсыныс түседі, немесе 
қызметінде көтеріледі.

ТАРАЗЫ
Белсенді болатын ай, әсіресе 

бизнеспен айналысатын болсаңыз. 
Беделді адамдармен келіссөз 
жүргізуге, жаңа келісім шарттар 
жасауға, іскерлік жолсапарларына, 
шетелдік серіктестердің іс-сапарына 
да қолайлы кезең.

Күтпеген кіріс кіруі мүмкін. 
Аздаған қиындықтар да болады. 
Көптеген Таразылар маңызды 
мәселелерге мән бере алмай қалады, 
тіпті кейбіреулері өз міндеттеріне 
салғырт қарайды. Ерік күш-жігеріңізді 
жинақтаңыз. Бір сәттік көңіл қалауы 
үшін бұрын қол жеткізгендерді жоққа 
шығаруға болмайды.

Өз-өзіңізді қолға алсаңыз, бәрі 
орнына келеді. Жоспар бойынша 
қимылдай бастайсыз. Барынша күш 
жұмсап, тез нәтиже болмады деп 
ренжудің керегі жоқ. Міндетті түрде 
нәтиже болады, болғанда да өте 
керемет, бірақ кейінірек.

Айдың соңындағы алысқа сапар 
немесе іс сапар табысты. Өзіңіз үшін 
аса маңызды адаммен романтикалық 
саяхатқа шығуыңыз да мүмкін.

САРЫШАЯн
Қиял қанатында жүріп жағдайды 

дұрыс бағамдай алмай қалу жайы 
бар. Өмірдің әртүрлі саласындағы 
кездейсоқ оқиғалар жағдайды 
ушықтыра түседі. Дегенмен 
салқынқандылық танытып, ақылмен 
әрекет етсеңіз зардапсыз жағдайдан 
шығуға болады. Өз-өзіңізге өте 

сенімді болмаңыз, алайда алға қарай 
ұмтыла беріңіз.

Көп ұзамай сәттілік кезеңі баста-
лады. Ауқымды жұмысты қиналмай 
еңсеріп тастайсыз, керемет жаңа 
идеялар пайда болады. Білім алып 
жүрген Сарышаяндарға оқу оңайға 
түседі, тіпті қиын материалдың өзі.

Айдың ортасы кез келген 
жолсапарға, іс сапарға қолайлы.

Ақшаны есепсіз шашып жұмсаудан 
сақтаныңыз. Жоспарланбаған заттар 
алмаңыз, инвестиция салғанда абай 
болыңыз. Егер де ай бойы ақылмен 
әрекет етіп, шаршамай еңбек етсеңіз, 
болашаққа жақсы іргетас қалайсыз.

МЕРГЕн
Айдың бас жағында 

жоспарланған жоспарлардың 
орындалмай қалу қаупі бар. 
Ең дұрысы алдын ала әрекет 
етіп, қосымша нұсқаларын да 
дайындау керек. Өз-өзін түсінуге 
тырысатын, өмірлік құндылықтар, 
артықшылықтар туралы ойланатын 
уақыт. Дау-дамайға килігіп қалу 
мүмкіндігі бар, содан да қандай 
жағдайда болмасын қалпыңыздан 
айнымаңыз. Ұстамдылық, сыпайылық 
отбасындағы, жұмыстағы болмасын 
ұрыс-керістен құтқарады.

Айдың ортасы қордаланып 
қалған мәселелерді шешуге, жұмыс-
тарды атқаруға, бәрін бітіруге, қайта 
тексеруге қолайлы. Бәлкім, от басы 
мәселесіне де көбірек көңіл бөлу қажет 
болар. Ауқымды жаңа жобаларды 
бастаудың қажеті жоқ, ыңғайлы 
уақытын күтіңіз, көп ұзамайды.

Айдың соңғы жағы көптеген 
Мергендер үшін қуанышты. Шабыт, 
көтеріңкі көңіл-күй барлық міндеттерді 
атқаруға сеп болумен қатар, 
болашаққа да жақсы жол салады.

ТАУЕШКІ
Қиындықтар бар. Жақын адам-

дарменен түсініспеушілік орын алады, 
әріптестерменен де келіспеушілік 
болуы мүмкін. Жоспарлар бұзылады, 
немесе міндеттемені толық орындай 
алмай қаупі бар. Содан да  ағысқа 
қарсы жүзбеңіз. Белсенділікті сәл 
азайтыңыз. Өз мүмкіндігіңізге қарай 
әрекет етіңіз, сабыр сақтаңыз, 
дос тардан, туысқандардан көмек 
сұраңыз.

Айдың ортасында жаңа таныс-
тықтар болуы мүмкін. Романтикалық 
қарым-қатынасқа да жол ашық. 
Өзі ңізге мүдделес, жақын адамдар 
жолықтырасыз. Бұл көңіл-күйіңізді 
көтереді. Нәтижесінде жағымды 
жаңалықтар болады.

Көп нәрсе жасауға үлгіресіз, 
алайда “Әлін білмеген әлек” 
дегендей өз күш шамаңызға 
қараңыз. Айдың соңғы жағында 
қарқынды бәсеңдетіңіз, қол 
жеткенге қанағат етіңіз, керек емес 
тәуекелге бармаңыз. Ақылмен шешім 
қабылдаңыз, басқалардың өзіңізге 
өктемдігіне, билігіне жол бермеңіз.

СУҚҰйҒЫШ
Бойыңызға құйылып келіп 

тұрған күш-қуат көптеген 
маңызды мәселелерді шешуге 
көмектеседі. Тіпті, көптен бері реті 
келмеген мәселелер де шешімін 
табады. Дегенмен көңіл құлазуы, 
әріптестерменен, серіктестерменен 
қарым-қатынаста қиындық болмай 
қалмайды. Өз-өзіңізге мән беріңіз, 
айналаңыздағылардың мүддесін де 
ескеріңіз. Сонда бәрі жақсы болады. 
Бір нәрсе ойдағыдай болмаса 
уайымдамаңыз, бәрі реттеледі.

Жалғызбасты Суқұйғыштар 
жаңадан таныс адамдар табады. 
Мұнысы ұзаққа кетуі мүмкін. 
Алғашқы қадам жасай білу керек. 
Дегенмен өз-өзіңізге өте сенімді 
бола бермеңіз.

Айдың соңы барлық қарым-
қатынаста қолайлы. Қызмет 
барысында жағымды жаңалықтар 
бар. Қызметте көтерілуі, немесе өте 
тиімді келісім шартқа қол қойылуы 
мүмкін.

БАЛЫҚТАР
Көшбасшылық қасиетіңізді 

жарқыратып, басшылыққа өз-өзіңізді 
жақсы жағынан көрсете аласыз.

Жұмыс ауқымы ұлғаяды, 
өзіңіздің ынтаңыз марапатқа 
лайық бағасын алады. Егер де 
беделді туысқандарыңыз, немесе 
таныстарыңыз болса, оларменен 
іс туралы сөйлесіңіз, пайдалы 
ақпаратқа кенелесіз, тіпті әрекет етіп, 
қолдап жіберулері де мүмкін.

Кәсіби қиын мәселелерді 
сәтімен шеше аласыз, әсіресе 
айдың ортасында. Осы уақытта 
романтикалық тарихи жағдайлар 
орын алуы да мүмкін.

Кейбір Балықтардың кейбір 
адамдарменен іскерлік байланыстары 
романтикаға ұласуы мүмкін.

Айдың соңында шаршағаны-
ңызды басып, жеңіс тұғырында 
демаласыз. Масаттанбаңыз, әйтпесе 
қол жеткізгеннің көпшілігінен 
айырылып қалсыз.

Ауыр жүктеме ала бермеңіз, 
алайда өз міндетіңізден бас тарта 
берген де дұрыс емес.

“АсықпАғАн АрбАмен қоянғА жетеді”

КОЛБАСАнЫ 
КөП ЖЕУГЕ 
БОЛМАйДЫ

Колбаса жегісі келмейтіндер жоқ шығар. 
Алайда, диетолог пен эндокринологтардың 
айтуынша оның күнделікті жеуге болатын 
нормасы бар. Жалпы колбаса дегеніміз 
жануар лар майының нағыз жиналған жері. 
Бұл жүрек-қан тамыр аурулары бар адам-
дардан бөлек, денсаулығы мықты адамдар 
үшін де зиянды.

Қоректік майларының пайдалы, қоректік 
емес балық, өсімдік майларына қарағанда жо-
ғары температурада ерігіштігі өте жоғары, әрі 
жүрек пен қан тамырлары ауруына қаупі мол.

Үнемі сырттан қоректік май жинай беруге 
адам ағзасының мұқтаждығы жоқ. Өйткені, 
ағзаның өзі май шығарады. Диетологтар пікі-
рінше күніне 1 тілім колбаса, сондай-ақ бас-
бармақ мөлшерінде сары май жеуге болады.

Тәттіні де көп жеуге болмайды. Негізі 
колба саның да, еттің де майсызын пайда-
ланған дұрыс.

КОЛБАСАнЫң
ҚАйСЫСЫ ЖАҚСЫ?

Диетолог пікірінше бастырма техно-
логиясымен әзірленген, сондай-ақ шикі-
лей сүрленген колбасалар пайдалы. Ал, 
ысталған колбаса ағзаға өте зиянды. Табиғи 
қайнатылған колбаса да ағзаға жұғым-
ды, алайда оны табу, сақтау қиын. Өйт кені 
ұзақ сақталу үшін консерванттар қосылуы 
керек. Ал, табиғи колбасада ол жоқ. Оның 
үстіне қымбат тұрады. Оған балама ретінде 
бұжыны пайдалануға болады.

Дүкеннен колбаса сатып аларда құра-
мында табиғи еттің бар екендігіне, дәм-
деуіштердің аз екендігіне көз жеткізу 
керек. Өнімнің “таза” екенін түсінен де 
айыруға болады. Егер колбаса ақшыл 
қызғылтым болса, онда нитраттың көп 
болғаны.

ҚАРАПАЙЫМ  САЛАТТАР
ЕТ САЛАТЫ 

Құрамы: 
400 грамм ет, 10 түйір картоп, 

2 жұмыртқа, 3-4 түйір тұздалған 
қияр, 1 кесе қаймақ немесе 
майонез, жарты кесе 2 проценттік 
сірке суы, тұз бен бұрыш татымы 
мен дәміне қарай.

Дайындау процессі:
Пісіріп, суытылған ет пен 

картоп жұқа етіліп, қиықшаланып 
кесіледі. Оған жұқалап туралған 
тұздалған қияр, ұсақтап туралған 
жұмыртқа қосылады. Сөйтіп 
кеңірек ыдысқа салынады да, 
тұздалып, бұрышталады. Сірке 
суы, содан соң қаймақ құйылады.

Дастарқанға әкелерде арнайы 
салат ыдысына салынады.

ҚАЗАҚША САЛАТ 
Құрамы: 
200 грамм ет (төрт түліктің кез-келгенінің 

еті), 1 шай қасық өсімдік майы (қуыруға), 2 
түйір картоп, бір тұздалған қиярдың 74 бөлігі, 
бір сәбіздің 1/4 бөлігі, 3 ас қасық көк бұршақ, 
3 ас қасық майонез тұздығы, бір шай қасық 
аскөк, 1 жұмыртқа.

Дайындау процессі:
Ірі-ірі етіп кесілген ет кесектері қуырылады. 

Салқындағаннан кейін жұқалап кесіледі. 
Алдын ала ұсақтап турап, араластырылған 

көкөніске (қияр, сәбіз, көк бұршақ т.б.) майонез тұздығы құйылады. Содан соң арнайы 
салат ыдысына салынып, жан-жағы әлгі жұқалап кесілген етпен көмкеріледі. Ортасына 
екіге бөлініп, жиектері гүл секілді иректеліп кесілген жұмыртқа қойылады. Бетіне аскөк 
себіледі.

КАРТОП САЛАТЫ
Құрамы: 
5 түйір картоп, көк 

салаттың 7-8 жапырағы, 
10-12 тал көк жуа, 1 кесе 
қаймақ.

Дайындау процесі:
Мұны дайындау 

технологиясы өте 
қарапайым. Картоп 
қабығымен асылады. 
Піскеннен кейін 
салқындатылып, қабығы 
аршылады. Ұсақтап туралады. Оған сақталған көк салат пен көк жуа 
қосып, араластырылады. Үстіне қаймақ құйылады.

ҚҰС ЕТІнЕн 
ДАйЫнДАЛҒАн 
САЛАТ

Құрамы: 500 граммдай құс еті, 4-5 түйір картоп, 
тұздалған 1-2 қияр (помидор), 1 түйір жұмыртқа, 5-6 
салат жапырағы, 3 ас қасық көк жуа, тұз бен бұрыш 
татымы мен дәміне қарай.

Дайындау процессі: Құс еті өз алдына бөлек 
асылады. Сырты тазартылған картоп қабығы 
аршылмай пісіріледі. Екеуі де салқындатылады. Содан 
соң картоптың қабығы сыдырылып аршылады. Сөйтіп 
картоптың бәрі, ал құс етінің тең жартысы текшелеп 

кесіледі. Тұздалып, бұрышталады. Араластырылып, 
арнайы салат ыдысына салынады да үстіне қаймақ 
құйылады. Салаттың дәл ортасына өрнектеп кесілген 
жұмыртқа қойылып, ұсақтап туралған көк жуа 
себеленеді. Бір бұрышына салат жапырағы салынады.

Құс етінің манағыдан қалған жартысы 
жапырақтап туралады да сонымен салаттың жан-
жағы көмкеріледі.

СӘБІЗ 
САЛАТЫ

Құрамы: 
6-7 сәбіз, 2-3 ас 

қасық аскөк, 3 шай қасық 
өсімдік майы, 1 шай 
қасық тұз.

Дайындау процесі:
Жуылып, тазаланған 

сәбіздің сырты пышақпен 
қырып аршылады. 

Қиялап, жіңішкелеп туралады. Тұздалып, үстіне аскөк себіледі де 
өсімдік майы құйылады. Жақсылап араластырылады. Осылайша 
дайындалғаннан кейін арнайы ыдысқа салынып, дастарқанға 
әкелінеді.

ҚИЯР МЕн КөК ЖУА САЛАТЫ 
Құрамы: 
1 түйір жас қияр, 

3-4 тал көк жуа, 1 ас 
қасық қаймақ, 1 жұ-
мыртқаның 1/4 бөлігі, 
бір шымшым түз.

Дайындау процесі:
Жас қиярдың қа-

бығы аршылады. 
Жұқалап туралып, 
тұздалады. Оған 
ұсақтап туралған көк 
жуа мен жұмыртқа 
араластырылады. Үстіне қаймақ құйылады.


